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Larum grają! wojna!  

nieprzyjaciel w granicach!  

a ty się nie zrywasz? szabli nie chwytasz?  

na koń nie siadasz?  

Co się stało z tobą, żołnierzu?  

Zaliś swej dawnej przepomniał cnoty,  

że nas samych w żalu jeno 

 i trwodze zostawiasz? 

Henryk Sienkiewicz „Pan Wołodyjowski” 

 

… 

Jak Czarniecki do Poznania  

Po szwedzkim zaborze,  

Dla ojczyzny ratowania  

Wrócim się przez morze. 

… 

 

Pomnik Stefana Czarnieckiego w Tykocinie z 1763 roku, najstarszy zachowany w niezmienionej postaci pomnik w naszym kraju.  

fot. Wojciech Pillich 
 

 

SPIS TREŚCI 

Co czeka naukę i szkolnictwo wyższe w 2025 roku? – M. Sapor 

Działania Krajowej Sekcji Nauki NZZS „S” 

• Komunikat z Prezydium KSN w dn. 31.01.2025 r. 

• Komunikat z Rady KSN w dn. 01.02.2025 r. 

• Zaproszenie na szkolenie „Asertywność w działalności związko-

wej” 

Ze strony Komisji Krajowej NSZZ „S” 

• Rada Dialogu Społecznego 

• Oświadczenie Piotra Dudy dotyczące opinii rzecznika general-

nego TSUE o zgodności dyrektywy ws. adekwatnego wynagro-

dzenia minimalnego z prawem UE 

• Podpisanie umowy programowej z kandydatem na prezydenta 

RP dr. Karolem Nawrockim 

• Zwolnienia i protesty w Polsce 

Ze strony MNiSW 

• Strategia Sieci Badawczej Łukasiewicz zatwierdzona 

• Konferencja Ł2B  

• Zmiany w kierownictwie resortu nauki  

• Spotkanie wicemin. M. Mrówczyńskiej z pracownikami Instytutu 

Nowych Syntez Chemicznych Sieci Badawczej Łukasiewicz 

• Posiedzenie Rady Głównej Nauki i Szkolnictwa Wyższego 

• Umiędzynarodowienie polskich uczelni 

• Posiedzenie Prezydium KRASP  

• Polska Grupa Chirurgii Robotowej, Sztucznej Inteligencji i Tele-

medycyny 

• Komunikat Ministra Nauki o zwiększeniach wysokości subwencji 

na rok 2025 (podwyżki) 

Rocznice – m.in.: 

• 80.  rocznica wyzwolenia obozu Auschwitz-Birkenau  

• 360. rocznica śmierci hetmana Stefana Czarnieckiego 

Modlitwa za Polskę – ks. Jerzy Popiełuszko 

• Homilia do Ewangelii Mt 15, 21-28 

Rolnicy mają zniknąć. Wywiad Artura Ciechanowicza z posłem 

Janem Ardanowskim – Wojciech Pillich 

Nadesłane przez Czytelników 

• Stanowiska RSN Reg. Śląsko-Dąbrowskiego:  

– ws. zatrzymania i likwidacji Polski 

– ws. zagrożenia antropogenicznym wyginięciem 

• Fotorelacja z podpisania umowy programowej między NSZZ „S” 

a kandydatem na prezydenta RP dr. Karolem Nawrockim  

U Zulusów (RPA) cz.2 – Antoni Winiarski 

Wybrane wydarzenia – Ewa Sobieszczańska 



 

  

 

Wiadomości KSN nr 1-2 (346-347)                                                           

 

 

 

 

 

2 

Co czeka naukę i szkolnictwo wyższe w 2025 roku?  

Przed rokiem kol. prof. Edward Malec w swoim artykule opublikowanym w numerze 1-2 (334-335) 

„Wiadomości KSN” postawił takie samo pytanie w odniesieniu do 2024 roku podejmując próbę prognozy dla 

sektora nauki i szkolnictwa wyższego pod kierunkiem powołanego wtedy ministra Dariusza Wieczorka  

w rządzie premiera Donalda Tuska.  

W minionym roku 2024 pozytywna rzecz jaka się wydarzyła, to niewątpliwie zrealizowanie, zaplanowanych  

w budżecie państwa przez poprzedni rząd, 30% podwyżek wynagrodzeń dla nauczycieli akademickich oraz 

20% podwyżek wynagrodzeń dla pracowników niebędących nauczycielami akademickimi. Może jeszcze należy 

odnotować zwiększenie dotacji z budżetu państwa dla NCN.  

Szkoda, że nie było żadnej zapowiadanej nowelizacji ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym, nie powstał 

dokument „polityka naukowa” państwa, nie ogłoszono zasad ewaluacji dyscyplin, co ma mieć miejsce w 2025 

roku, ogłoszono powstanie, ale nie powołano instytutu IDEAS, którym miał kierować prof. Piotr Sankowski  

(po aferze zlikwidowania instytutu IDEAS NCBR) i jeszcze inne sprawy nie zostały rozwiązane, załatwione,  

w tym np. akademiki za złotówkę.  

Przede wszystkim należy zauważyć, że częste zmiany kierownictwa Ministerstwa nie służą stabilnemu 

rozwojowi nauki. 

Rok 2025 zaczyna się dla środowiska nauki i szkolnictwa wyższego podobnie jak rok 2024, czyli z nowym 

ministrem, którym od 17 stycznia 2025 r. jest Marcin Kulasek, z tej samej opcji politycznej co poprzedni 

minister, z Lewicy. A więc Lewica ponownie bierze całą odpowiedzialność za rozwój nauki w Polsce. 

 
fot. Marcin Kulasek - gov.pl/web/nauka/marcin-kulasek 

Co wiemy o nowym ministrze, a właściwie ministrach?  

Minister Marcin Kulasek ma tytuł naukowy doktora nauk rolniczych uzyskany na Uniwersytecie  Warmińsko- 

-Mazurskim w Olsztynie. Ukończył również podyplomowe studia z zarządzania funduszami unijnymi na UWM 

w Olsztynie oraz podyplomowe studia na kierunku bezpieczeństwo i zarządzanie kryzysowe w Studium 

Wojskowym na Akademii Morskiej w Gdyni. 

Żadne źródła nie podają, aby Marcin Kulasek był kiedykolwiek pracownikiem uczelni wyższej. Natomiast jako 

poseł kadencji 2019–2023 zasiadał w Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży, był przewodniczącym Podkomisji 
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stałej do spraw nauki i szkolnictwa wyższego. Czy takie doświadczenia wystarczą, aby efektywnie zarządzać 

szkolnictwem wyższym i nauką?  

Tekę sekretarza stanu w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wyższego stracił również Marcin Gdula. Zastąpiła 

go Karolina Zioło-Pużuk, też z Lewicy, powołana 17 stycznia na stanowisko Sekretarza Stanu w Ministerstwie 

Nauki i Szkolnictwa Wyższego. Posiada stopień naukowy doktora i przez kilka lat pracowała naukowo  

na University of Sheffield w Wielkiej Brytanii. Ponadto pracowała na uczelni w Polsce, była prodziekanem  

ds. studenckich i kształcenia ustawicznego na Wydziale Nauk Humanistycznych UKSW w Warszawie.  Od 2020 

roku była zastępcą szefa Kancelarii Senatu, a od wielu lat angażuje się też w działalność Centrum im. Ignacego 

Daszyńskiego.  

Jak zawsze, przy zmianie kierownictwa ministerstwa, „Solidarność” liczy na dobrą, konstruktywną współpracę 

z nowym kierownictwem resortu i oczekuje realnych działań na rzecz znaczącego zwiększenia nakładów na 

naukę i szkolnictwo wyższe, w tym wzrostu wynagrodzeń, co byłoby również zachętą dla młodych do pracy  

w nauce, oczekuje przywrócenia demokracji na uczelniach i w instytutach badawczych, a także wzmocnienia 

ochrony praw pracowniczych i stabilnych umów o pracę, czyli po prostu zmian ustawowych.  

Pojawia się pytanie, czy nowy minister będący w kadencji 2019–2023 przewodniczącym Podkomisji stałej do 

spraw nauki i szkolnictwa wyższego, w której niejednokrotnie temat niskich nakładów na naukę i szkolnictwo 

wyższe był przedmiotem dyskusji i krytyki poprzedniego rządu, potrafi przekonać obecny rząd do zmiany 

nastawienia i potraktowania poważnie tych sektorów w przyszłorocznym budżecie? Doświadczenie ubiegłego 

roku jest negatywne, a przecież większość członków rządu i Sejmu wie, że inwestycja w naukę jest konieczna, 

chociaż zwraca się w dłuższej perspektywie czasowej. 

Ponadto, należy pamiętać, że rok 2025 obfituje i będzie obfitował w różne ważne wydarzenia nie tylko  

w Polsce, ale i na świecie. Od tych wydarzeń zależeć będzie także sytuacja w polskiej nauce i w szkolnictwie 

wyższym. W tym aspekcie warto przypomnieć i powtarzać nasze związkowe stanowisko w sprawach 

zasadniczych, do których należy systemowy wzrost nakładów na szkolnictwo wyższe i na naukę do poziomu 

co najmniej 2% PKB, a życzeniowo do 3% PKB. Tymczasem, obserwujemy obniżenie środków budżetowych  

w bieżącym roku (zaledwie 1,07% PKB) na obszar szkolnictwa wyższego i nauki (o czym pisaliśmy  

w poprzednim numerze „Wiadomości KSN”).   

Niezależnie od ważnej kwestii, jaką jest finansowanie polskiej nauki, Krajowa Sekcja Nauki NSZZ „Solidarność”, 

co zawsze podkreśla, nie traci nadziei na rozwój nauki i szkolnictwa wyższego pod rządami nowego 

kierownictwa resortu oraz niezmiennie deklaruje gotowość uczestnictwa w tym procesie jako jeden  

z partnerów.  

 

Maria Sapor 
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DZIAŁANIA  

KRAJOWEJ SEKCJI NAUKI NSZZ „SOLIDARNOŚĆ” 
 

Komunikat z posiedzenia 

Prezydium Krajowej Sekcji Nauki NSZZ „Solidarność” 

posiedzenie w trybie zdalnym, 31.01.2025 r. 

 
W posiedzeniu Prezydium KSN NSZZ „Solidarność” wzięło udział 12 członków Prezydium,  

2 członków Komisji Rewizyjnej oraz 2 pracownice biura KSN. Posiedzenie odbyło się w formie zdalnej. 

Podstawowe sprawy poruszane na posiedzeniu Prezydium dotyczyły: 

1. Prezydium poświęcone było omówieniu podstawowych problemów związanych z organizacją 

spotkania z Przewodniczącymi Komisji Zakładowych, które odbędzie się w dniu 1 lutego 2025 r.  

na Politechnice Warszawskiej.  

2. Informacje z działalności członków Prezydium Rady KSN:  

a) Przewodniczący KSN kol. Dominik Szczukocki poinformował, że 28 listopada 2024 r. w Łodzi brał 

udział w konferencji poświęconej zastosowaniu sztucznej inteligencji w środowisku pracy, podczas 

której prelegenci zwracali uwagę na zalety, ale bardziej na zagrożenia związane z zastosowaniem 

sztucznej inteligencji. 

b) Przewodniczący KSN kol. D. Szczukocki poinformował, że Politechnika Krakowska przesłała 

uchwałę zobowiązującą KSN do działań w zakresie ustalenia z Ministerstwem obligatoryjnej  

waloryzacji wynagrodzeń pracowników uczelni i instytutów badawczych.  

c) Przewodniczący KSN kol. D. Szczukocki poinformował, że kol. Wojciech Pillich przesłał do KSN 

propozycję wykorzystania sztucznej inteligencji w pracy związkowej w KSN. Po zapoznaniu się 

członków Prezydium z otrzymanym materiałem, odbędzie się dyskusja.  

d) Przewodniczący KSN kol. D. Szczukocki poinformował, że „Tygodnik Solidarność” nawiązał 

współpracę z KSN i chciałby na swoich łamach przedstawiać zadania i rolę organizacji 

związkowych w uczelniach oraz w instytutach badawczych, a także specyfikę pracy w tych 

jednostkach i wynikające z niej problemy.  

e) Sekretarz KSN kol. Marek Sawicki poinformował, że jeszcze nie wszystkie organizacje zrzeszone  

w KSN przesłały ankiety informacyjne, co jest ich obowiązkiem do 31 grudnia każdego roku. 

Ankiety są bardzo ważne, ponieważ na ich podstawie, w oparciu o podaną liczbę członków,  sekcje 

otrzymują dotacje 2% na działalność statutową.   

f) Kol. Katarzyna Winkler poinformowała, że jest propozycja od uczelni artystycznych napisania listu 

do Prezydenta RP w sprawie zwołania Narodowej Rady Rozwoju poświęconej problemom  

w uczelniach artystycznych. Prezydium większością głosów zaakceptowało propozycję.  

g) Kol. Krzysztof Pszczółka poinformował, że w 2025 r. planowane są trzy szkolenia poświęcone: 

komunikacji asertywnej, układom zbiorowym pracy oraz metodom radzenia sobie ze stresem  

w miejscu pracy. Szczegółowe informacje dotyczące tematyki poszczególnych szkoleń będą 

przesyłane do komisji zakładowych przed każdym szkoleniem.  

Opracowanie: M. Sapor, M. Kaczyńska 
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*** 

 

Komunikat z posiedzenia 

Rady Krajowej Sekcji Nauki NSZZ „Solidarność” 

w dniu 01.02.2025 r. 

 
Posiedzenie Rady zaplanowane było jako poszerzone o przewodniczących, bądź osoby reprezentujące 

komisje zakładowe zrzeszone w KSN.    

W spotkaniu wzięło udział 24 członków Rady, 4 członków Komisji Rewizyjnej, 34 Przewodniczących, 

bądź osób reprezentujących Komisje Zakładowe oraz 2 pracownice biura KSN. Posiedzenie odbyło się w for-

mie stacjonarnej na Politechnice Warszawskiej. W spotkaniu brał udział redaktor Jakub Pacan z „Tygodnika 

Solidarność”. 

 

Celem poszerzonego posiedzenia Rady było przedyskutowanie najważniejszych problemów  

z jakimi spotykają się organizacje zakładowe w uczelniach oraz instytutach badawczych. 

Przewodniczący KSN kol. Dominik Szczukocki otworzył zebranie, podziękował uczestnikom za przybycie  

i przedstawił podstawowe cele spotkania oraz jego porządek. 

Podczas posiedzenia Rady KSN poruszane były następujące problemy: 

1. Informacja o bieżących pracach KSN i o sytuacji w szkolnictwie wyższym i nauce – Przewodniczący KSN 

Dominik Szczukocki poinformował o planowanych działaniach KSN w roku 2025. Najważniejszą spra-

wą jest staranie się o wzrost nakładów na naukę ponieważ w bieżącym roku są one najniższe od po-

nad 10 lat. Podkreślił, że Związek oczekuje również nowelizacji ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym, 

w wielu punktach. KSN NSZZ „S” w kwietniu 2024 r. przesłała propozycje zmian w Ustawie do Ministra, 

ale przez cały rok nic się w tej kwestii nie działo. KSN jest zdania, że nauka i szkolnictwo wyższe prak-

tycznie od wielu lat nie są w kręgu zainteresowania klasy politycznej. Ponadto, jako KSN NSZZ „S” po-
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winniśmy podjąć próbę zawarcia ponadzakładowego układu zbiorowego pracy z Ministerstwem Nauki 

i Szkolnictwa Wyższego. 

2. Informacja sekretarza KSN o liczebności Sekcji – sekretarz KSN kol. Marek Sawicki przypomniał,  

że zgodnie z uchwałą Komisji Krajowej organizacje mają obowiązek składania sprawozdania dotyczą-

cego ich liczebności dwa razy w roku. Do dnia 30 stycznia 2025 r. około 75% organizacji przesłało 

sprawozdania o liczebności organizacji na dzień 31 grudnia 2024 r.  Łączna liczba zgłoszonych człon-

ków to około 12 000 osób. Sekretarz KSN zaapelował o rzetelne przekazywanie sprawozdań, ponieważ 

na ich podstawie – w oparciu o podaną liczbę członków – sekcje otrzymują z Komisji Krajowej dotacje 

2% na działalność statutową.   

3. Informacja skarbnika KSN o sprawach finansowych KSN – skarbnik KSN kol. M. Sapor przedstawiła 

stan finansów Sekcji w roku 2024. Przypomniała, że organizacje, które w oparciu o uchwały walnych 

zebrań członków/delegatów swoich organizacji przystąpiły do Sekcji, są zobowiązane, na podstawie 

Uchwały WZD KSN z 1995 r. odprowadzać na rzecz Sekcji 5% miesięcznych wpływów ze swoich skła-

dek. Zaapelowała o regularne opłacanie składek ponieważ są one głównym źródłem przychodów KSN. 

Prawie 4-krotnie niższe są przychody otrzymywane na działalność statutową, przekazywane przez Se-

kretariat z Komisji Krajowej. Znaczna część przychodów przeznaczana jest na pokrycie kosztów dele-

gacji służbowych (spotkania: Prezydium, ministerstwo, komisje sejmowe, KRASP, Rada Główna, inne).     

4. Informacja o szkoleniach organizowanych przez KSN – kol. Krzysztof Pszczółka przedstawił informację 

o planowanych w roku 2025 szkoleniach dotyczących: komunikacji asertywnej, układów zbiorowych 

pracy oraz metod radzenia sobie ze stresem w miejscu pracy. Szczegółowe informacje dotyczące te-

matyki poszczególnych szkoleń będą przesyłane do komisji zakładowych przed każdym szkoleniem. 

Ponadto, poinformował, że KSN podjęła współpracę z „Tygodnikiem Solidarność”, który będzie częściej 

informował o problemach związkowych występujących w uczelniach i instytutach badawczych.   

5. Informacja  o współpracy z gremiami przedstawicielskimi działającymi w strukturach nauki  

i szkolnictwa wyższego  – kol. Bogusław Dołęga poinformował o uczestnictwie i działaniach KSN w po-

siedzeniach KRASP,  Rady Głównej Nauki i Szkolnictwa Wyższego, w posiedzeniach komisji sejmowych, 

o różnych inicjatywach podejmowanych w różnych gremiach w celu skutecznego ubiegania się  

o zwiększenie nakładów finansowych z budżetu państwa na naukę i szkolnictwo wyższe, o projektach 

nowelizacji ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce. Podkreślił, że właśnie podczas prac w róż-

nych komisjach senackich, podczas posiedzeń KRASP, Rady Głównej można osiągać skuteczne rezulta-

ty.     

6. Sytuacja w uczelniach i instytutach badawczych – dyskusja: uczestnicy spotkania poruszali i dyskuto-

wali nad wieloma sprawami, w tym o sytuacji finansowej uczelni i instytutów badawczych (z uwzględ-

nieniem wynagrodzeń), o obniżeniu nakładów z budżetu państwa, o algorytmie podziału środków dla 

poszczególnych jednostek, o problemach związanych z ewaluacją dyscyplin naukowych, w tym  

o punktach za publikacje i listach czasopism, o pojawieniu się nieetycznych praktyk przy publikowaniu, 

o ocenie okresowej pracowników – różnych podejściach na uczelniach do oceny okresowej pracowni-

ków, o wyborach władz uczelni (często niedemokratyczne), o roli i potrzebie istnienia / nieistnienia 

Rad Uczelni, o urlopach naukowych, za które pracownicy są „karani” obniżeniem np. 13-tej pensji,  

o odmrożeniu odpisu na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych, który jest zamrożony na wysokości 

odpisu z 2018 r. (ustawa wprowadzająca ustawę Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce) do 2026 r.,  

o nieprzestrzeganiu ustaw: o związkach zawodowych, Prawo o szkolnictwie wyższym, Kodeksu pracy, 

a także o ochronie członków Związku, a właściwie o braku tej ochrony, o niejednolitości stosowania 

prawa w poszczególnych uczelniach, o łamaniu praw pracowniczych, o innych sprawach/problemach 
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zarówno pracowniczych jak i organizacyjnych występujących na uczelniach i w instytutach badaw-

czych. W dyskusji zwrócono też uwagę na potrzebę zawarcia ponadzakładowego układu zbiorowego 

pracy, chociaż prawo zawarcia takiego układu zostało z ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym wykre-

ślone przez minister B. Kudrycką. Uczestnicy wymieniali się doświadczeniami oraz podawali przykłady 

rozwiązywania różnych problemów w swoich jednostkach. Zebrani wyrażali opinię, że częste zmiany 

kierownictwa Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego nie dają nadziei ani gwarancji na konstruk-

tywny dialog i długofalową, stabilną współpracę pomiędzy Ministerstwem a KSN NSZZ „S”.   

 

 

W podsumowaniu spotkania Przewodniczący wyraził opinię, że KSN w swoich działaniach uwzględni zgłaszane 

podczas tego spotkania problemy. Ponadto podkreślił, że KSN liczy na dobrą i konstruktywną współpracę  

z nowym ministrem NiSW. Przede wszystkim KSN oczekuje realnych działań na rzecz zwiększenia i stabilizacji 

nakładów na naukę i szkolnictwo wyższe oraz ochrony praw pracowniczych w uczelniach i instytutach badaw-

czych. 

Opracowanie: M. Sapor, M. Kaczyńska 
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Zaproszenie na szkolenie 
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ZE STRONY  

KOMISJI KRAJOWEJ NSZZ „SOLIDARNOŚĆ” 
www.solidarnosc.org.pl 

 

Rada Dialogu Społecznego 

13 stycznia w wykazie prac legislacyjnych i programowych Rady Ministrów pojawił się wpis dotyczący projektu 

nowelizacji ustawy o RDS uwzględniający rozwiązania, które w zdecydowanej większości nie były skonsulto-

wane z Radą, a tym bardziej nie uzyskały poparcia większości jej członków – przekazali w stanowisku na ten 

temat niektórzy partnerzy społeczni. 17 stycznia br. odbyło się posiedzenie Prezydium RDS poświęcone czę-

ściowo tej sprawie, w trakcie którego Minister Agnieszka Dziemianowicz-Bąk zadeklarowała w ciągu kilku dni 

udostępnienie organizacjom roboczego projektu ustawy. Wówczas specjalnie powołany zespół roboczy miał 

wypracować wspólną opinię na temat nowelizacji. Prezydium Rady Dialogu Społecznego uzgodniło, 

że zostanie powołany zespół roboczy, który zajmie się nowelizacją ustawy o RDS. MRPiPS nie dotrzymało jed-

nak uzgodnień i przekazało do opiniowania i uzgodnień międzyresortowych gotowy projekt ustawy o zmianie 

ustawy o Radzie Dialogu Społecznego i innych instytucjach dialogu społecznego. 

Przedstawiciele NSZZ „Solidarność”, podobnie jak reprezentatywne organizacje pracodawców ze zdumieniem 

odnotowali jednak publikację na stronie Rządowego Centrum Legislacji projektu nowelizacji ustawy o Radzie 

Dialogu Społecznego. Jest to kolejny przypadek drastycznego naruszenia zaufania partnerów społecznych 

przez Agnieszkę Dziemianowicz-Bąk – przekonują partnerzy społeczni. 

Zdaniem przewodniczącego „Solidarności” Piotra Dudy, Ministerstwo Pracy chce przywłaszczyć sobie Radę 

Dialogu Społecznego i jednostronnie kształtować zmiany w ustawie o Radzie Dialogu Społecznego. 

„Nie ma zgody na takie traktowanie partnerów społecznych, na  działania przedstawicieli rządu dotyczące 

nowelizacji ustawy o Radzie Dialogu Społecznego” – mówi Piotr Duda, przewodniczący Komisji Krajowej NSZZ 

„Solidarność”.  

Projekt nowelizacji ustawy o RDS zakłada między 

innymi zmiany w obliczaniu reprezentatywności 

przedstawicieli pracodawców. 

Rada Dialogu Społecznego działa na mocy ustawy 

z dnia 24 lipca 2015 r. o Radzie Dialogu Społecznego 

i innych instytucjach dialogu społecznego, któ-

ra weszła w życie z dniem 11 września 2015 r. 

To najważniejsza instytucja krajowego dialogu spo-

łecznego w Polsce. RDS zastąpiła działającą 

od 1994 r. Trójstronną Komisję do Spraw Społeczno- 

-Gospodarczych. 

fot. M. Żegliński – solidarnosc.org.pl 

RDS to platforma dialogu trójstronnego pomiędzy rządem a reprezentatywnymi organizacjami pracodawców 

i związków zawodowych. W Radzie zasiadają trzy związki zawodowe: NSZZ „Solidarność”, OPZZ i Forum Związ-

ków Zawodowych oraz sześć organizacji przedsiębiorców. Strona społeczna zasiadająca w RDS ma prawo 

wyrazić swoją opinię na temat przygotowywanych projektów założeń projektów ustaw i innych aktów praw-

nych. Może też przygotować i przekazać do właściwego ministra własne projekty założeń projektów ustaw 

czy wystąpić ze wspólnym wnioskiem o zmianę ustawy.  

https://www.solidarnosc.org.pl/
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*** 

 

Oświadczenie Piotra Dudy dotyczące opinii rzecznika generalnego TSUE o zgodności  

dyrektywy ws. adekwatnego wynagrodzenia minimalnego z prawem UE 

16 stycznia zostało opublikowane oświadczenie przewodniczącego Komisji Krajowej NSZZ „Solidarność” Piotra 

Dudy dotyczące opinii rzecznika generalnego TSUE o zgodności dyrektywy w sprawie adekwatnego wynagro-

dzenia minimalnego z prawem UE. 

Treść oświadczenia: 

„Z wielkim rozczarowaniem i obawą przyjmuję wiadomość o opinii rzecznika generalnego TSUE, pana Emiliou, 

dotyczącej zgodności dyrektywy w sprawie adekwatnego wynagrodzenia minimalnego z prawem UE. 

Solidarność przez lata zabiegała o przyjęcie tych regulacji 

Przez lata Solidarność zabiegała o przyjęcie na szczeblu UE regulacji, które wzmocnią prawo do rokowań 

zbiorowych i realnie przełożą się na zasięg układów zbiorowych w Polsce i w całej UE. To udało się 

w październiku 2022 roku, gdy ostatecznie zatwierdzono dyrektywę ws. adekwatnych płac minimalnych. 

Dotyczy ona godnego poziomu najniższych, gwarantowanych prawem wynagrodzeń, ale, co dla nas 

szczególnie ważne, podkreśliła znaczenie układów zbiorowych pracy i dała realne narzędzia do tego, 

by promować i wzmacniać układy zbiorowe pracy. Postrzegałem to jako wielką szansę dla pracowników 

i gospodarki. 

Czy Trybunał znów zawiedzie pracowników w Polsce? 

Niestety, wkrótce po przyjęciu dyrektywy Dania wraz ze Szwecją złożyły do TSUE skargę, 

w której zakwestionowały zgodność dyrektywy z unijnymi traktatami. Skandynawowie bronią w ten sposób 

swojego modelu, w którym to partnerzy społeczni decydują o sprawach związanych z płacami i warunkami 

pracy. Broniąc go, uderzają w innych, w tym w pracowników w Polsce. 

Postępowanie przewiduje wydanie opinii przez niezależnego eksperta, tzw. rzecznika generalnego. Taka 

opinia została opublikowania wczoraj, tj. 14 stycznia. Rzecznik wniósł o anulowanie dyrektywy w całości, 

negując przy tym dotychczasowy dorobek UE w sprawach społecznych. Całkowicie się z nim nie zgadzam. 

Opinia nie jest wiążąca dla Trybunału i mam głęboką nadzieję, że ten nie podzieli argumentacji pana Emiliou. 

Jeśli jednak tak się stanie, to po raz kolejny Trybunał zawiedzie pracowników w Polsce. Dość przypomnieć 

kuriozalną i skrajnie nieodpowiedzialną decyzję o zamknięciu kopalni w Turowie, przeciwko której głośno 

protestował NSZZ „Solidarność”. Nie ma i nie będzie zgody Solidarności na to, by w Europie konkurowano 

niskimi płacami i brakiem szacunku do pracownika. 

Wzywam polski rząd do dalszych prac nad wdrożeniem dyrektywy 

Niezależnie od postępowania przed TSUE wzywam polski rząd do dalszych prac nad wdrożeniem dyrektywy, 

ponieważ ta niezmiennie obowiązuje. Ponadto niezależnie od prawa UE nic nie stoi na przeszkodzie, 

by ambitnie, drogą prawa krajowego wzmacniać w Polsce rokowania i układy zbiorowe pracy. To przykre, 

że tylko bat w postaci dyrektywy zmusza polskie władze do działania w tym zakresie. Polska potrzebuje 

układów zbiorowych pracy! Solidarność tego nie odpuści! 

Piotr Duda 

przewodniczący Komisji Krajowej NSZZ „Solidarność” 

 

*** 
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Podpisanie umowy programowej z kandydatem na prezydenta RP dr. Karolem Nawrockim 

W czwartek 13 lutego kandydat na prezydenta Karol Nawrocki podpisał umowę programową z Komisją Kra-

jową NSZZ „Solidarność". K. Nawrocki zobowiązał się m.in., że jeśli zostanie prezydentem, nie dopuści do 

podwyższenia wieku emerytalnego. 

 

Umowa programowa zawarta pomiędzy  

kandydatem na urząd Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej Karolem Nawrockim  

a Komisją Krajową NSZZ „Solidarność” reprezentowaną przez przewodniczącego Piotra Dudę. 

Preambuła 

Dziś na świecie znowu wieje wiatr wolności, szacunku dla człowieka i solidarności. Te wartości, jak nigdzie 

indziej skupiają się w idei, która spaja jedyny w swoim rodzaju i znany na całym świecie Niezależny Samo-

rządny Związek Zawodowy „Solidarność”. W jubileuszowym roku 45-lecia powstania „Solidarności” ponownie 

mają one szansę stanowić fundament naszej cywilizacji, tak jak wtedy, kiedy budowały jej wielkość. Właśnie te 

wartości są dla nas wspólne. Łączy nas również przekonanie o tym, że najważniejsze jest dobro naszej Ojczy-

zny i wszystkich jej obywateli. Im większą stanowimy siłę, tym efektywniej możemy o nich zadbać i patrzeć  

w przyszłość z nadzieją. Aby tak było musimy w poczuciu patriotyzmu pilnować suwerenności, rozwoju, rów-

ności wszystkich wobec prawa, chronić pracę, rodzinę, wartości chrześcijańskie, a także docenić reformy 

przeprowadzone w Polsce w latach 2015-2024. Wobec powyższego postanawiamy, co następuje: 

1. Kandydat w wyborach na Prezydenta RP Karol Nawrocki oświadcza, że w przypadku wygrania wyborów  

i objęcia urzędu Prezydenta RP, za pomocą wszystkich dostępnych mu narzędzi, w szczególności prawa inicja-

tywy ustawodawczej, weta prezydenckiego, wystąpienia do Trybunału Konstytucyjnego z wnioskiem o zbada-

nie zgodności ustawy z Konstytucją oraz możliwości promowania określonych rozwiązań z pozycji urzędu 

Prezydenta RP, będzie realizował politykę opartą na wymienionych wyżej wartościach, dialogu oraz nauce 

społecznej Kościoła Katolickiego. 

2. W sposób szczególny kandydat w wyborach na Prezydenta RP Karol Nawrocki deklaruje, że będzie prowa-

dził politykę zmierzającą do: 

1) utrzymania wieku emerytalnego na poziomie 60 lat dla kobiet i 65 lat dla mężczyzn oraz niedopuszczenia, 

by wiek ten był podwyższony; utrzymania emerytur pomostowych w kształcie, w którym zostały one przywró-

cone w 2024 roku, a także utrzymania trzynastej i czternastej emerytury; 

2) kontynuacji ochrony dotychczasowych osiągnięć dotyczących praw pracowniczych, w tym ograniczenia 

handlu w niedziele, utrzymania stale rosnącej płacy minimalnej, wzrostu płac w państwowej sferze budżeto-

wej i odpisu na Zakładowy Fundusz Świadczeń Socjalnych; 

3) stania na straży funkcjonowania związków zawodowych, w tym ich pluralizmu, niezależności oraz ochrony 

jego działaczy. Tworzenia warunków i promocji działań na rzecz zawierania układów zbiorowych pracy. 

Utrzymania ulgi podatkowej od składek związkowych; 

4) ochrony miejsc pracy, wsparcia dla silnej polskiej gospodarki opartej na wartościach patriotyzmu gospo-

darczego; 

5) podjęcia działań hamujących negatywne skutki wynikające z polityki Europejskiego Zielonego Ładu, w tym 

w szczególności złożenia do Senatu RP wniosku o przeprowadzenie referendum w sprawie implementacji 

założeń polityki klimatycznej UE zawartej w Europejskim Zielonym Ładzie; 

6) utrzymania wsparcia dla rodzin, w tym programów społecznych; 

7) działania w poszanowaniu dla tradycji solidarnościowej i wartości chrześcijańskich; 
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8) wsparcia ochrony zdrowia w ramach systemu publicznej służby zdrowia; 

9) ochrony polskiego rolnictwa i bezpieczeństwa żywnościowego państwa; 

10) promowania efektywnego dialogu społecznego, w tym prawidłowego funkcjonowania Rady Dialogu Spo-

łecznego jako fundamentu społeczeństwa i niezbędnego elementu funkcjonowania państwa; 

11) ochrony polskich lasów i gospodarki leśnej a także wspieranie polskiego przemysłu drzewnego; 

3. W imieniu Komisji Krajowej Niezależnego Samorządnego Związku Zawodowego „Solidarność” przewodni-

czący Piotr Duda oświadcza, że elementy programu wyborczego kandydata w wyborach na Prezydenta RP 

Karola Nawrockiego wymienione wyżej są zbieżne z celami programowymi NSZZ „Solidarność” zawartymi  

w Statucie Związku oraz w Uchwale Programowej Krajowego Zjazdu Delegatów NSZZ „Solidarność”. 

4. Przewodniczący Piotr Duda oświadcza, że Komisja Krajowa Niezależnego Samorządnego Związku Zawodo-

wego „Solidarność” udziela poparcia kandydatowi w wyborach na Prezydenta RP Karolowi Nawrockiemu oraz 

deklaruje, że zwróci się o poparcie tej kandydatury do członków i sympatyków NSZZ „Solidarność” oraz ich 

rodzin, a także do wszystkich obywateli posiadających prawo do wyboru Prezydenta Rzeczypospolitej i po-

dzielających wspólne dla nas wartości. 

 

„Jeżeli będziemy razem, zwyciężymy!” – powiedział przewodniczący NSZZ „Solidarność” Piotr Duda podczas 

uroczystości podpisania umowy programowej 

z kandydatem na prezydenta RP dr. Karolem Na-

wrockim. 

Umowa została podpisana w historycznej sali BHP. 

Przewodniczący NSZZ „Solidarność” Piotr Duda pod-

czas uroczystości podpisania umowy programowej 

z kandydatem na prezydenta RP dr. Karolem Na-

wrockim wskazał na szczególną symbolikę miejsca 

sygnowania dokumentu, które jest tak bardzo waż-

ne dla historii Polski, a „dla związkowców «Solidar-

ności» jest kolebką, bo tu narodziła się Solidarność”. 

fot. P. Machnica – solidarnosc.org.pl 

Piotr Duda wskazał, że „to miejsce to także żywy pomnik historii, bo tu w tej sali rozpoczęła się droga 

do wolności. Dlatego nie wyobrażaliśmy sobie, żeby to szczególne wydarzenie, jakim jest podpisanie umowy 

programowej między kandydatem na Prezydenta Karolem Nawrockim a Komisją Krajową, którą mam za-

szczyt reprezentować, nastąpiło w innym miejscu niż właśnie tutaj”. 

„Od 2015 roku wprowadziliśmy w sposób profesjonalny nowe, rewolucyjne rozwiązania w szeroko rozumia-

nej polityce: spisujemy kontrakt z kandydatem na prezydenta, aby wspólnie realizować cele, które są bardzo 

ważne dla związkowców, ale także dla polskich pracowników. I tak się stało z umową programową podpisaną 

dwukrotnie z prezydentem Andrzejem Dudą” – zaznaczył szef „Solidarności”. 

„Ten dorobek wspólny jest bardzo duży. To dzięki Związkowi Zawodowemu „Solidarność” i prezydentowi An-

drzejowi Dudzie i Zjednoczonej Prawicy dzisiaj możemy powiedzieć, że wygraliśmy tę batalię o obniżenie wie-

ku emerytalnego, że daliśmy polskim rodzinom możliwość, aby w niedzielę spędzili czas z sobą – mam tutaj 

na myśli ograniczenie handlu w niedzielę. To są dwa główne postulaty wpisane w naszą umowę programową 

z kandydatem na prezydenta Karolem Nawrockim. Dzisiaj tego bronił prezydent Andrzej Duda, ale od 6 sierp-

nia będzie tego bronił prezydent Najjaśniejszej Rzeczypospolitej Karol Nawrocki” – wyraził swoje przekonanie 

przewodniczący „Solidarności”. 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Niezale%C5%BCny_Samorz%C4%85dny_Zwi%C4%85zek_Zawodowy_%E2%80%9ESolidarno%C5%9B%C4%87%E2%80%9D
https://pl.wikipedia.org/wiki/Piotr_Duda_(zwi%C4%85zkowiec)
https://pl.wikipedia.org/wiki/Karol_Nawrocki
https://pl.wikipedia.org/wiki/Karol_Nawrocki
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Ponadto, Przewodniczący „Solidarności” Piotr Duda stwierdził, że „te wybory to nie tylko wybory, 

w których wybierzemy osobę na Urząd Prezydenta Najjaśniejszej Rzeczypospolitej. To wybory także o to, jaka 

i czyja będzie Polska” – powiedział, przywołując słowa śp. premiera Jana Olszewskiego. 

Kandydat na Prezydenta RP Karol Nawrocki, zadeklarował, że „Solidarność” jest bardzo ważnym faktem 

w historii naszego kraju i w Jego osobistej historii. „Myślę, że mój program wyborczy jest spójny z programem 

solidarnościowym. Chcę Polski wrażliwej społecznie, wolnej i solidarnej” – powiedział K. Nawrocki. Treść wy-

stąpienia dr. Karola Nawrockiego na stronie 36. 

*** 

 
 

ZWOLNIENIA I PROTESTY W POLSCE 
 

Protest rolników, leśników, myśliwych, transportowców 

3 stycznia w Warszawie odbył się protest rolników, 

leśników, transportowców w związku z podpisaniem 

przez Przewodniczącą Komisji Europejskiej umowy  

z Mercosur.  

Od 1 stycznia Polska objęła przewodnictwo w Unii 

Europoejskiej. Z tej okazji do Polski miała przyjechać 

Ursula von der Leyen, jednak z powodu choroby 

była nieobecna. Manifestacja rozpoczęła się o godz. 

14.00 pod przedstawicielstwem Komisji Europej-

skiej, a następnie protestujący przeszli pod Teatr 

Narodowy, gdzie odbywała się gala z okazji rozpo-

częcia Prezydencji Polski w Radzie Unii Europejskiej. 

Hasło protestu to „5 x STOP” i dotyczy 

następujących tematów:  

 Mercosur, 

 Zielony Ład, 

 Import z Ukrainy, 

 Niszczenie polskich lasów i łowiectwa, 

 Wygaszanie Polskiej Gospodarki.                                                                                                   fot. @Tysol – x.com 

Protest rolników został zorganizowany przez Porozumienie Organizacji Rolniczych. W skład tej organizacji 

wchodzą: 

▪ NSZZ Rolników Indywidualnych „Solidarność”, 

▪ Związek Zawodowy Rolników „Samoobrona”, 

▪ Krajowe Zrzeszenie Producentów Buraka Cukrowego, 

▪ Krajowa Rada Izb Rolniczych, 

▪ OPZZ Rolników i Organizacji Rolniczych, 

▪ Krajowy Związek Rolników, Kółek i Organizacji Rolniczych, 

▪ Oddolny Ogólnopolski Protest Rolników, 

▪ Związek Zawodowy „Orka”, 

▪ Ruch Młodych Farmerów, 
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▪ Związek Zawodowy Rolników „Ojczyzna”, 

▪ Rola Wielkopolski, 

▪ Partia Twitterowych Rolników 

▪ Rolnicy Południowej Wielkopolski, 

▪ Podkarpacka Oszukana Wieś, 

▪ Stowarzyszenie Śląscy Rolnicy Razem, 

▪ Stowarzyszenie Warmińsko - Mazurscy Producenci Rolni, 

▪ Stowarzyszenie Rolnicy Południowej Wielkopolski, 

▪ Stowarzyszenie Polski Rolnik, 

▪ Związek Zawodowy „Wspólna Sprawa”, 

▪ Polski Związek Łowiecki. 

Jak powiedział przewodniczący NSZZ Rolników Indywidualnych „Solidarność” Tomasz Obszański, organizacje 

rolnicze protestowały przeciwko polityce Unii Europejskiej oraz Ursuli von der Leyen. 

*** 

Protest w Warszawie „w obronie miejsc pracy oraz całej polskiej gospodarki” 

9 stycznia w Warszawie odbył się wielki protest branży energetycznej zorganizowany przez NSZZ „Solidar-

ność”, w którym uczestniczyły też delegacje wszystkich większych central związkowych w Polsce: OPZZ, Forum 

Związków Zawodowych, WZZ Sierpień 80, Kontra  

i związki branżowe.  

Około 10 tysięcy związkowców protestowało 

„w obronie miejsc pracy oraz całej polskiej gospo-

darki” w związku z zapowiadanymi decyzjami 

o wyłączeniu węglowych bloków energetycznych 

począwszy od 2025 roku. Protestujący wręczyli pe-

tycję Zarządowi PGE, a następnie przeszli pod bu-

dynek Ministerstwa Aktywów Państwowych. 

 

fot. Jakub Rutka/ RMF FM – rmf24.pl [09.01.2025] 

 

„Brak zdecydowanej reakcji rządu na szkodliwe dla polskiej gospodarki decyzje podejmowane przez zarządy 

spółek energetycznych spowoduje uzależnienie się Polski od energii pozyskiwanej z zagranicy po znacznie 

zawyżonych cenach. To świadome narażanie naszego Państwa na ryzyko powstania «luki mocowej», 

w której w krajowym systemie energetycznym zabraknie stabilnych źródeł energii elektrycznej dla zapewnie-

nia ciągłości dostaw dla odbiorców. W konsekwencji, wobec braku nadwyżek produkcji w innych krajach 

ościennych, zmusi to Polskę do importu energii z obszaru wschodniego, np. z Rosji czy Białorusi” – wskazał 

w apelu z 20 grudnia Jarosław Grzesik, przewodniczący Sekretariatu. 

*** 

Trudna sytuacja w Grupie Azoty 

15 stycznia odbyła się kolejna pikieta pracowników Zakładów Chemicznych „Police”, a także pracowników 

Grupy Azoty Zakładów Azotowych Kędzierzyn S.A. oraz w SIARKOPOLU. 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Niezale%C5%BCny_Samorz%C4%85dny_Zwi%C4%85zek_Zawodowy_%E2%80%9ESolidarno%C5%9B%C4%87%E2%80%9D
https://pl.wikipedia.org/wiki/Niezale%C5%BCny_Samorz%C4%85dny_Zwi%C4%85zek_Zawodowy_%E2%80%9ESolidarno%C5%9B%C4%87%E2%80%9D
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Protesty i pikiety w Grupie Azoty odbywają się już od września 2024 r. Grupa Azoty stoi na skraju przepaści – 

alarmują pracownicy koncernu i przedstawiciele „Solidarności” w nim działający. Ratunkiem dla tysięcy miejsc 

pracy może być nałożenie ceł na import tanich nawozów ze Wschodu. Do tego jednak potrzebna jest wola 

polityczna. 

Jeśli Azoty upadną, zapomnijmy o bezpieczeństwie 

żywnościowym – mówią związkowcy. 

Grupa Azoty to jeden z największych dostawców 

nawozów w Europie. Od lat zapewnia wysokiej jako-

ści produkty, które umożliwiają polskim rolnikom 

osiąganie dobrych plonów i utrzymanie konkuren-

cyjności na rynku międzynarodowym. Import nawo-

zów z Rosji i Białorusi, często wspierany nieuczci-

wymi praktykami cenowymi i subsydiami, podkopuje 

pozycję Grupy Azoty, co bezpośrednio uderza w 

polskich rolników. Utrata takiego dostawcy oznacza-

łaby większą zależność od zagranicznych podmiotów 

i ryzyko nagłych wzrostów cen na rynku krajowym.                                             fot. D. Malinowski – solidarnosc.org.pl 

Polski przemysł chemiczny, z Grupą Azoty na czele, jest fundamentem bezpieczeństwa żywnościowego na-

szego kraju. Niestety, obecnie Grupa Azoty i cały sektor chemiczny znajdują się w krytycznej sytuacji z powodu 

masowego importu tanich nawozów z Rosji i Białorusi. Ta sytuacja wymaga natychmiastowych działań rządu, 

aby ochronić jedno z kluczowych ogniw polskiej gospodarki. 

Na transparentach można było przeczytać takie hasła, jak: „Żądamy zamknięcia granic dla nawozów spoza 

UE”, „Zielony Ład katem Grupy Azoty”, „Polski chleb z polskiego zboża. Polskie zboże z polskich nawozów”, 

„Restrukturyzacją zatrudnienia nie uratujemy polskiego przemysłu chemicznego” czy „Nawóz rosyjski spro-

wadzacie i nam pracę zabieracie”. 

*** 

Protest „Solidarności” przeciwko polityce Unii Europejskiej 

7 lutego 2025 r. (piątek) w Europejskim Centrum 

Solidarności (ECS) w Gdańsku  odbyło się spotkanie 

premiera Donalda Tuska oraz szefowej KE Ursuli von 

der Leyen i unijnych komisarzy w związku z rozpo-

czętą prezydencją Polski. NSZZ „Solidarność” prote-

stowała w tym dniu przeciwko tzw. Zielonemu Ła-

dowi, którego przepisy skutkują wysokimi kosztami 

energii i tym samym zmniejszają konkurencyjność 

polskich firm.  Związkowcy podkreślali, że to właśnie 

restrykcyjna polityka klimatyczna jest powodem li-

kwidacji wielu zakładów i miejsc pracy w naszym 

kraju – w szczególności w sektorach górnictwa, ener-

getyki, motoryzacji, rolnictwa czy hutnictwa.  

fot. Marcin Żegliński/Tygodnik Solidarność – tysol.pl 

Przewodniczący NSZZ „Solidarność” Piotr Duda zabierając głos podczas demonstracji „S” zorganizowanej 

przed gdańskim ECS 7 lutego uznał, że Zielony Ład jest zamachem na polskie kopalnie węgla kamiennego 
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i brunatnego, i że nie może być na to naszej zgody. Przypomniał jednocześnie, że dzisiejsza demonstracja 

nie jest pierwszą, którą „Solidarność” organizuje w tej sprawie. 

Przewodniczący powiedział, że wśród protestujących, oprócz rolników z „Solidarności”, są także inne branże: 

służba zdrowia, górnicy, hutnicy, stoczniowcy, kolejarze, bo problem Zielonego Ładu dotyczy wszystkich 

branż. Przypomniał, że „Solidarność” cały czas zbiera podpisy o udzielenie poparcia wnioskowi o poddanie 

pod referendum ogólnokrajowe sprawy ograniczenia przez Polskę obecnych przepisów strategii Zielonego 

Ładu i bieżącej polityki Unii Europejskiej. 

Szef związku wymienił najważniejsze problemy poszczególnych branż pracowniczych, takie jak: zwolnienia 

grupowe, fizyczna likwidacja zakładów pracy, przenoszenie tych zakładów pracy poza kraje Unii Europejskiej. 

Jako główną przyczynę takiego stanu rzeczy wskazał ogromne ceny energii w Polsce. 

 
fot. Marcin Żegliński/Tygodnik Solidarność – solidarnosc.org.pl 

 

*** 

Strajk okupacyjny w Poczcie Polskiej 

12 lutego 2025 r pracownicy Poczty Polskiej oraz związkowcy z NSZZ „Solidarność” i innych związków, po nie-

udanych negocjacjach w sprawie ograniczenia zwolnień pracowników, podjęli strajk okupacyjny w centrali 

Poczty Polskiej.  

Związkowcy po raz ósmy spotkali się z pracodawcą w sprawie zakładowego  zbiorowego układu pracy,  wy-

powiedzianego wcześniej jednostronnie przez pracodawcę. Zdaniem protestujących pracodawca 

nie przekazał na tym spotkaniu żadnych wyliczeń, żadnych danych, które są konieczne, aby realnie rozmawiać 

i uzgadniać zasady wynagradzania pracowników Poczty Polskiej. Według związkowców rozmowy są pozoro-

wane i przeciągane, bez osiągnięcia jakiegokolwiek porozumienia.         
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Nadmienić należy, że związkowcy z Poczty Polskiej zwrócili się do Ministerstwa o objęcie kuratelą 

tych rozmów. Sytuacja w Poczcie Polskiej jest kata-

strofalna. Zatrudnionych jest tam około 55 tys. 

pracowników i ta liczba ciągle spada poprzez 

wprowadzenie przez  pracodawcę programu do-

browolnych odejść, a jednocześnie wprowadzenie 

programu zwolnień grupowych. W ramach zwol-

nień grupowych będą zwalniani ci pracownicy, któ-

rzy nie skorzystają z programu dobrowolnych 

odejść.  

NSZZ „Solidarność’ w ramach Krajowego Sekreta-

riatu Łączności wielokrotnie zgłaszała ciężką sytua-

cję pracowników Poczty Polskiej. Pocztowcy z NSZZ 

„Solidarność”  wielokrotnie zgłaszali też ciężką 

sytuację na komisjach sejmowych.                                        fot. Jakub Pacan/Tygodnik Solidarność – solidarnosc.org.pl 

Podstawowe postulaty Pocztowców z NSZZ „Solidarność” to: 

• Brak transparentności w informowaniu o rzeczywistej sytuacji finansowej spółki i ukrywanie jej fak-

tycznego stanu. 

• Drastyczna redukcja wynagrodzeń poprzez eliminację kluczowych składników płacowych, takich jak 

dodatki stażowe, premie roczne, nagrody jubileuszowe oraz pozostałych składników, które otrzymują 

pracownicy w ramach obecnie obowiązującego ZUZP z 2015 roku. 

• Bezwzględne dążenie do likwidacji tysięcy miejsc pracy – raz mówi się o 8500 zwolnieniach,  

raz o 9300! Ta niekonsekwencja jest jawnym dowodem chaosu i braku realnej strategii zarządzania. 

Zarząd PP w ramach transformacji Poczty Polskiej (poza drastyczną redukcją zatrudnienia sięgającą 

łącznie ponad 15% załogi i pozbawienia tysięcy pracowników świadczeń, które jeszcze obowiązują 

w obecnym ZUZP z 2015 roku) nie przedstawił żadnych propozycji dotyczących rozwoju biznesowego 

Poczty Polskiej. 

• Zwiększanie obciążeń dla pracowników przy jednoczesnym odbieraniu im należnych świadczeń (dra-

styczne braki w obsadzie listonoszy, zaległości w doręczaniu korespondencji do klientów sięgające 

nawet kliku tygodni, kolejki w placówkach pocztowych z powodu braku obsady w grupie asystentów). 

• Prowadzenie negocjacji w złej wierze i wykorzystywanie ich jako pozoru, podczas gdy rzeczywiste de-

cyzje już zapadły. Przykładem jest ostatnie spotkanie 29 stycznia br., przedstawienie nowego projektu 

ZUZP, następnie 30 stycznia przesłanie do strony społecznej nowego projektu regulaminu wynagra-

dzania. A przecież Pani wiceprezes Joanna Drozd na wcześniejszych spotkaniach wielokrotnie podkre-

ślała, że Zarząd PP prowadzi negocjacje w dobrej wierze! 

Związkowcy oskarżają Zarząd Poczty Polskiej o celowe osłabianie firmy. 

Szef „Solidarności” zwrócił się do protestujących pracowników Poczty Polskiej, którzy prowadzą strajk okupa-

cyjny w siedzibie spółki, przekazując im wyrazy poparcia i solidarności. Wspomniał o ich dramatycznej sytuacji 

pracowniczej, nawiązując także do analogicznie dramatycznego położenia, w jakim znaleźli się pracownicy 

PKP Cargo. 

Kolejne negocjacje, które miały się odbyć 19 lutego br. w centrali Poczty Polskiej przy ul. Rodziny Hiszpań-

skich, gdzie trwa strajk okupacyjny pomiędzy przedstawicielami pracowników a zarządem Poczty Polskiej zo-

stały, zdaniem protestujących, jednostronnie przez pracodawcę przeniesione w inne miejsce i nie doszło do 

spotkania.  

https://www.solidarnosc.net/
https://www.solidarnosc.net/
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ZE STRONY  

MINISTERSTWA NAUKI I SZKOLNICTWA WYŻSZEGO 
https://www.gov.pl/web/nauka 

 

Strategia Sieci Badawczej Łukasiewicz zatwierdzona  

Rada Centrum Łukasiewicz na posiedzeniu w dniu 23 grudnia 2024 r. podjęła uchwałę o zatwierdzeniu  

4-letniej i 10-letniej Strategii Sieci Badawczej Łukasiewicz.  

Zgodnie z dokumentem głównym celem strategicznym Sieci jest dostarczanie innowacyjnych rozwiązań dla 

podmiotów gospodarczych. 

Osiągnięcie celu głównego będzie możliwe poprzez realizację trzech strategicznych celów szczegółowych: 

1. Wzmocnienie potencjału badawczego instytutów Sieci Badawczej Łukasiewicz oraz zdolności do współ-

pracy w dziedzinie badań i rozwoju. 

2. Stworzenie sprawnego mechanizmu komercjalizacji wyników badań naukowych i prac rozwojowych. 

3. Wypracowanie modeli skutecznej współpracy Sieci Badawczej Łukasiewicz z podmiotami gospodarczymi. 

Działania Sieci Badawczej Łukasiewicz przez najbliższe lata rozwijać się będą w czterech kluczowych kierun-

kach: 

▪ Obronność i bezpieczeństwo państwa, 

▪ Chemia dla przemysłu, 

▪ Transformacja energetyczna, 

▪ Gospodarka o obiegu zamkniętym. 

Przyjęcie Strategii pozwoli na usystematyzowanie prac Sieci oraz jej transformację w sprawną organizację 

wyspecjalizowaną w prowadzenie procesów B+R i komercjalizację, zwiększającą poziom innowacyjności  

w Polsce. 
*** 

Konferencja Ł2B  

W Bukowinie Tatrzańskiej w dniach 8-10 stycznia 

odbyła się 11. edycja konferencji naukowej „Ł2B czyli 

Łukasiewicz to Business/Building Chemistry”, która 

stała się miejscem dyskusji o zrównoważonym roz-

woju oraz innowacjach mających kształtować oblicze 

budownictwa w najbliższych latach. W wydarzeniu 

wzięła udział podsekretarz stanu w MNiSW Maria 

Mrówczyńska. 

Tegoroczna edycja konferencji pokazała, że sektor 

materiałów budowlanych intensywnie zmierza  

w stronę innowacyjności i ekologii. Uczestnicy zgod-

nie podkreślali, że przyszłość należy do rozwiązań wspierających efektywność energetyczną, gospodarkę cyr-

kularną i neutralność klimatyczną. Dzięki takim inicjatywom możliwe jest nie tylko identyfikowanie wyzwań, 

ale również wspólne wypracowywanie strategii ich pokonywania. 

Wydarzenie zostało zorganizowane przez Sieć Badawczą Łukasiewicz – Instytut Ceramiki i Materiałów Budow-

lanych. 
 

*** 
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Zmiany w kierownictwie resortu nauki  

17 stycznia 2025 r. Prezydent RP Andrzej Duda powo-

łał dr. inż. Marcina Kulaska na stanowisko ministra 

nauki i szkolnictwa wyższego, a dr Karolinę Zioło- 

-Pużuk na stanowisko sekretarza stanu w MNiSW. 

Dr inż. Marcin Kulasek jest posłem na Sejm i dokto-

rem nauk rolniczych.   

14 stycznia został zarekomendowany na powyższe 

stanowisko. Zastąpił na tym stanowisku Dariusza 

Wieczorka, który w grudniu 2024 roku podał się do 

dymisji. Marcin Kulasek pełnił również funkcję wice-

przewodniczącego komisji obrony narodowej i zaj-

mował się modernizacją sił zbrojnych.  
Również 17 stycznia 2025 roku dr Karolina Zioło-Pużuk została powołana na stanowisko sekretarza stanu  

w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wyższego  

w miejsce Macieja Gduli.   

Dr Karolina Zioło-Pużuk jest absolwentką Uniwersyte-

tu Warszawskiego, gdzie ukończyła studia z wiedzy  

o kulturze. Obroniła doktorat i przez kilka lat praco-

wała naukowo na University of Sheffield w Wielkiej 

Brytanii. Jako prodziekan ds. studenckich i kształcenia 

ustawicznego na Wydziale Nauk Humanistycznych 

UKSW w Warszawie odpowiadała za organizację pro-

cesu dydaktycznego i współpracę z młodzieżą aka-

demicką. 

 

 
*** 

Spotkanie wiceminister Marii Mrówczyńskiej z pracownikami  

Instytutu Nowych Syntez Chemicznych Sieci Badawczej Łukasiewicz  

W dniu 20 stycznia br. odbyło się spotkanie wiceminister Marii Mrówczyńskiej z pracownikami Instytutu No-

wych Syntez Chemicznych Sieci Badawczej Łukasiewicz. Podsekretarz stanu w MNiSW Maria Mrówczyńska 

zapoznała się z działalnością Instytutu Nowych Syntez Chemicznych w Puławach, jednej z wiodących placówek 

badawczych w Polsce. Spotkanie było okazją do przedstawienia innowacyjnych rozwiązań, które mają wpływ 

na konkurencyjność polskiego przemysłu. 

Podczas wizyty wiceminister zapoznała się z działalnością Instytutu, który specjalizuje się m.in. w projektowa-

niu katalizatorów, technologii wytwarzania nawozów oraz biodegradowalnych materiałów na bazie surowców 

roślinnych. Podsekretarz stanu w MNiSW podkreśliła znaczenie działalności Instytutu w kontekście globalnych 

wyzwań związanych z ochroną środowiska i zrównoważonym rozwojem. 

Instytut Nowych Syntez Chemicznych jest nie tylko ważnym ośrodkiem badawczym w Polsce, ale także liczą-

cym się graczem na arenie międzynarodowej. Eksport licencji oraz katalizatorów do kilkunastu krajów, w tym 

tak odległych jak Kolumbia czy USA, świadczy o światowym poziomie opracowywanych tutaj technologii. 

Wizyta wiceminister Marii Mrówczyńskiej była okazją do wyrażenia uznania dla działań Instytutu oraz podkre-

ślenia jego roli w budowaniu konkurencyjności polskiego przemysłu chemicznego.   

 
*** 
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Posiedzenie Rady Głównej Nauki i Szkolnictwa Wyższego  

23 stycznia 2025 roku odbyło się pierwsze w tym 

roku posiedzenie Rady Głównej Nauki i Szkolnictwa 

Wyższego (RGNiSW). W wydarzeniu udział wziął mi-

nister nauki i szkolnictwa wyższego Marcin Kulasek 

oraz sekretarz stanu w MNiSW Karolina Zioło-Pużuk. 

Spotkanie było okazją do omówienia najbliższych 

wyzwań stojących przed sektorem nauki i szkolnic-

twa wyższego, a także podkreślenia znaczenia 

współpracy między resortem a Radą w realizacji 

wspólnych celów. 

Minister Marcin Kulasek zapewnił o otwartości na 

współpracę ze środowiskiem oraz zapowiedział kolejne spotkanie z członkami Rady, którego celem będzie 

szczegółowe omówienie priorytetów oraz celów strategicznych w obszarze nauki i szkolnictwa wyższego. 

Zgodnie z tradycją, styczniowe posiedzenie poświęcone było podsumowaniu działalności Rady w minionym 

roku. Przewodniczący RGNiSW dr hab. Marcin Pałys, prof. UW, przedstawił sprawozdanie z prac Rady, obej-

mujące informacje m.in. o organizacji debat z udziałem ekspertów i gości, działaniach komisji stałych oraz 

udziale członków Rady w pracach różnych organów i instytucji.  

Posiedzenia Rady są kluczowym forum do wymiany doświadczeń, podejmowania strategicznych decyzji oraz 

formułowania rekomendacji w zakresie rozwoju sektora nauki i szkolnictwa wyższego. 

 
*** 

Umiędzynarodowienie polskich uczelni  

W dniach 30-31 stycznia na Uniwersytecie Gdańskim 

odbyła się konferencja „Studenci zagraniczni w Pol-

sce 2025”, poświęcona strategii umiędzynarodowie-

nia szkolnictwa wyższego. W obradach wzięli udział 

wiceministrowie Karolina Zioło-Pużuk i Andrzej Szep-

tycki, którzy podkreślili znaczenie internacjonalizacji 

dla dalszego rozwoju polskiej edukacji i nauki. 

Podczas konferencji omówiono aktualne wyzwania 

dotyczące międzynarodowej współpracy akademic-

kiej. Szczególną uwagę poświęcono problemom wi-

zowym, które wpłynęły na proces rekrutacji studen-

tów zagranicznych na rok akademicki 2024/25.  

Zwrócono uwagę, że po latach dynamicznego wzro-

stu liczby studentów zagranicznych wyzwaniem staje się podniesienie jakości kształcenia i badań oraz przy-

ciąganie najbardziej utalentowanych kandydatów do polskich uczelni. 

W ramach wydarzenia odbyła się także  uroczysta gala w Gdańskim Teatrze Szekspirowskim, podczas której 

uhonorowano osoby i instytucje szczególnie zasłużone dla umiędzynarodowienia polskiego szkolnictwa wyż-

szego. Wręczono nagrody „Gwiazdy Umiędzynarodowienia 2025” dla tych, którzy swoją pracą przyczynili się 

do promocji polskich uczelni na świecie. Ponadto ogłoszono laureatów konkursu „INTERSTUDENT 2025”, wy-

różniając najlepszych studentów zagranicznych studiujących w Polsce. 

 
*** 

 

 



 

  

 

Wiadomości KSN nr 1-2 (346-347)                                                           

 

 

 

 

 

21 

Posiedzenie Prezydium KRASP  

Podczas posiedzenia Prezydium KRASP, które odbyło się 30 stycznia na Uniwersytecie Gdańskim omawiano 

problemy związane z coraz liczniejszymi zjawiskami pojawiających się nierzetelnych publikacji oraz coraz po-

wszechniejszym ujawnianiem tzw. fabryk publikacji (paper mills). W dniu 27 stycznia zostało opublikowane 

Stanowisko KRASP potępiające wszelkie praktyki naruszające integralność badań naukowych i podważające 

zaufanie do nauki. 
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Natomiast 7 lutego 2025 r. Prezydium KRASP wydało Komunikat w sprawie rekomendowanych działań mają-

cych na celu eliminowanie nierzetelnych praktyk publikacyjnych. 

*** 

Polska Grupa Chirurgii Robotowej, Sztucznej Inteligencji i Telemedycyny  

Wojskowy Instytut Medyczny – Państwowy Instytut Badawczy zawarł w dniu 11 lutego br. porozumienie z sze-

ścioma ośrodkami medycznymi i akademickimi dotyczące utworzenia Polskiej Grupy Chirurgii Robotowej, 

Sztucznej Inteligencji i Telemedycyny. 

W uroczystości podpisania listu intencyjnego wzięła udział podsekretarz stanu w MNISW Maria Mrówczyńska, 

która w swoim wystąpieniu podkreśliła znaczenie takiej współpracy dla rozwoju nowoczesnych technologii  

w polskim systemie ochrony zdrowia. 

Celem utworzenia konsorcjum jest powołanie Pol-

skiej Grupy Chirurgii Robotowej, Sztucznej Inteligen-

cji i Telemedycyny oraz realizacja wspólnych przed-

sięwzięć badawczo-rozwojowych. Porozumienie 

podpisali: Wojskowy Instytut Medyczny – Państwo-

wy Instytut Badawczy, Świętokrzyskie Centrum On-

kologii Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdro-

wotnej, Uniwersytecki Szpital Kliniczny Nr 4 w Lubli-

nie, Uniwersytecki Szpital Kliniczny Nr 1 w Lublinie, 

Uniwersytecki Szpital Dziecięcy w Lublinie, Uniwersytet Warszawski, Uniwersytet Medyczny w Lublinie. 

Utworzenie Polskiej Grupy Chirurgii Robotowej, Sztucznej Inteligencji i Telemedycyny stanowi istotny krok  

w rozwoju nowoczesnej medycyny w Polsce. Dzięki współpracy w ramach konsorcjum możliwa będzie realiza-

cja przełomowych badań, które mogą zrewolucjonizować metody leczenia oraz edukację medyczną w kraju. 

 
*** 

Komunikat Ministra Nauki o zwiększeniach wysokości subwencji na rok 2025 (podwyżki)  

Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego podpisał Komunikat z dnia 25 lutego 2025 r. o zwiększeniach wy-

sokości subwencji ze środków finansowych na utrzymanie i rozwój potencjału dydaktycznego oraz 

potencjału badawczego przyznanych na rok 2025, zgodnie z którym środki finansowe przyznano uczel-

niom publicznym nadzorowanym przez ministra właściwego ds. szkolnictwa wyższego i nauki. 

Przyznane środki finansowe przeznaczone są na regulacje płac pracowników uczelni od 1 stycznia 2025 r. 

Zgodnie z treścią komunikatu: 

Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego dokonał podziału środków finansowych w kwocie 806.703,2 tys. zł, 

które zostaną przyznane w formie zwiększeń wysokości subwencji ze środków finansowych na utrzymanie  

i rozwój potencjału dydaktycznego oraz badawczego, na podstawie art. 368 ust. 9 ustawy. 

Przyznane środki finansowe przeznaczone są na podwyższenie wynagrodzeń brutto pracowników uczelni 

średnio o 5% w odniesieniu do wykonania wynagrodzeń w tych uczelniach w roku 2023 (na podstawie 

sprawozdania budżetowego Rb-70 za IV kw. 2023 r.), od 1 stycznia 2025 r. W przyznanych kwotach uwzględ-

niono również pochodne opłacane przez pracodawców będących płatnikami składek na ubezpieczenie 

społeczne oraz odpis na Zakładowy Fundusz Świadczeń Socjalnych. 

Kwoty zwiększeń wysokości subwencji zostały ustalone w oparciu o wartość wykonania wynagrodzeń (wraz  

z dodatkowym wynagrodzeniem rocznym) zaraportowanych przez poszczególne uczelnie w sprawozdaniu  

Rb-70 za IV kwartał 2023 r. wg stanu na 30 kwietnia 2024 r.  

Przyznane zwiększenia wysokości subwencji zostaną uwzględnione w podstawie naliczenia subwencji 

na rok 2026. 

https://www.solidarnosc.org.pl/ksn/wp-content/uploads/2025/02/20250225_Komunikat_o_zwiekszeniach_subwencji_2025_podwyzki-8.pdf
https://www.solidarnosc.org.pl/ksn/wp-content/uploads/2025/02/20250225_Komunikat_o_zwiekszeniach_subwencji_2025_podwyzki-8.pdf
https://www.solidarnosc.org.pl/ksn/wp-content/uploads/2025/02/20250225_Komunikat_o_zwiekszeniach_subwencji_2025_podwyzki-8.pdf
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ROCZNICE 

107. rocznica wybuchu zwycięskiego Powstania Wielkopolskiego 

Narodowy Dzień Zwycięskiego Powstania Wielkopolskiego 

Powstanie Wielkopolskie wybuchło 27 grudnia 1918 

roku w Poznaniu. Bezpośrednią jego przyczyną była 

wizyta w tym mieście wybitnego pianisty, męża sta-

nu Ignacego Jana Paderewskiego. Jego przyjazd 26 

grudnia był okazją do zorganizowania manifestacji 

patriotycznej. Swoim przemówieniem z okna hotelu 

Bazar, wygłoszonym 26 grudnia, Paderewski pode-

rwał Wielkopolan do walki. Powstanie rozszerzało 

się na kolejne miejscowości, a jego uczestnikami 

byli w większości członkowie Polskiej Organizacji 

Wojskowej Zaboru Pruskiego. Powstanie zakończyło 

się 16 lutego 1919 r. Wtedy do postanowień rozej-

mu w Trewirze zawartego między Ententą i Niem-

cami dołączono zobowiązanie Republiki Weimarskiej do zaprzestania kroków zaczepnych przeciw Polakom 

oraz wytyczono linię demarkacyjną. Włączenie do Polski ziem, o które toczyły się walki, zatwierdzone zostało 

w traktacie wersalskim podpisanym 28 czerwca 1919 r.  

Sejm RP w 2021 r. ustanowił w dniu 27 grudnia (dzień rozpoczęcia walk) święto państwowe: Narodowy Dzień 

Zwycięskiego Powstania Wielkopolskiego.  
fot. sejm.gov.pl 

*** 

105. rocznica ratyfikowania Traktatu Wersalskiego 

10 stycznia 1920 roku wszedł w życie, podpisany 28 czerwca 1919 roku, traktat wersalski kończący I wojnę 

światową.  

W paryskiej konferencji pokojowej trwającej ponad rok (18 stycznia 1919 — 21 stycznia 1920), wzięło udział  

27 zwycięskich państw. Postanowienia traktatu wersalskiego sformułowane zostały w 440 artykułach i zapadły 

bez udziału państw przegranych w I wojnie światowej. Na obrady nie został zaproszony także przedstawiciel 

sowieckiej Rosji. 

Podczas obrad w Paryżu Polska była reprezentowana przez ówczesnego premiera i ministra spraw zagranicz-

nych Ignacego Paderewskiego oraz Romana Dmowskiego. W odniesieniu do Polski traktat wdrażał szereg 

postanowień.  Wybrane zapisy przyznawały Polsce znaczną części Wielkopolski i Prus Królewskich. Zarządzo-

no także plebiscyty na Górnym Śląsku, Warmii oraz Mazurach. Wojska niemieckie zobowiązano do opuszcze-

nia obszarów plebiscytowych, a w ich miejsce skierowano siły francuskie, brytyjskie i włoskie. Rządy objęła 

Międzysojusznicza Komisja Rządząca i Plebiscytowa, której zadaniem było utrzymać ład publiczny oraz przy-

gotować i przeprowadzić plebiscyt. Podlegały jej administracja państwowa, sądy, policja i wojsko. 

Jeśli chodzi o Gdańsk – otrzymał on status wolnego miasta pod protektoratem Ligi Narodów. 

*** 

705. rocznica koronacji Władysława Łokietka 

20 stycznia 1320 roku Władysław Łokietek jako pierwszy król został koronowany w katedrze wawelskiej  

na króla Polski. Działania króla Władysława Łokietka zakończyły okres rozbicia dzielnicowego Polski  

(1138-1320). Jak pisze prof. A. Nowak w Dziejach Polski t. 2, podniesienie Krakowa do rangi ośrodka korona-

cyjnego królów polskich było efektem gry dyplomatycznej i „dopełnieniem długotrwałego procesu przejmo-



 

  

 

Wiadomości KSN nr 1-2 (346-347)                                                           

 

 

 

 

 

24 

wania przez Kraków funkcji politycznego i ideowego centrum monarchii”. Korony koronacyjnej poprzednich 

królów Polski nie było w Krakowie. Na koronację Władysława Łokietka została zrobiona nowa korona, którą 

później koronowano kolejnych władców Polski, aż do Stanisława Augusta Poniatowskiego. Korona ta została 

w roku 1794 zrabowana przez Prusaków, po ograbieniu wawelskiego skarbca (po upadku powstania ko-

ściuszkowskiego). Do dzisiaj zachował się Szczerbiec koronacyjny Władysława Łokietka, który po burzliwych 

losach powrócił na wawelskie wzgórze po II wojnie światowej.  

*** 

162. rocznica Powstania Styczniowego 

Powstanie wybuchło 22 stycznia 1863 roku i trwało do jesieni 1864 roku. Było to powstanie przeciwko Impe-

rium Rosyjskiemu. Było ono największym i najdłużej trwającym polskim powstaniem narodowym. Miało cha-

rakter wojny partyzanckiej. Mimo początkowych sukcesów, powstanie zakończyło się przegraną powstańców.  

Pomimo klęski militarnej powstanie styczniowe osiągnęło część celów politycznych, zwłaszcza długofalowych, 

jakie stawiali sobie jego organizatorzy. Jednym z nich było zahamowanie polityki ugody wobec rosyjskiego 

zaborcy, popieranej przez część elit Królestwa. W wyniku represji i tłumienia powstania polityka ugodowców 

straciła uznanie wśród ogółu społeczeństwa. Powstanie przyczyniło się do korzystniejszego niż w dwóch po-

zostałych zaborach i w etnicznej Rosji uwłaszczenia chłopów, zarówno w Królestwie, jak i na ziemiach zabra-

nych.  

*** 

 

80.  rocznica wyzwolenia obozu Auschwitz-Birkenau  

27 stycznia przypada 80. rocznica wyzwolenia obozu 

Auschwitz-Birkenau. Jest to jednocześnie Międzyna-

rodowy Dzień Pamięci o Ofiarach Holokaustu.  

Obóz w Oświęcimiu został utworzony przez Niem-

ców w 1940 roku.  Pierwszy transport więźniów 

przybył 14 czerwca 1940 roku. Wagonami kolejowy-

mi towarowymi przywieziono z więzienia w Tarnowie 

728 więźniów politycznych – byli to głównie  Polacy 

oraz kilku polskich Żydów. W 1942 roku w oddalonej 

o 3 km od Oświęcimia wsi Brzezinka (niemiecka na-

zwa Birkenau) oddano do użytku obóz Auschwitz II 

(Birkenau).  

Oprócz dwóch głównych obozów w latach 1942-

1944 powstało ponad 40 podobozów (Auschwitz III), w których wykorzystywano niewolniczą siłę roboczą 

więźniów. Powstawały one głównie przy niemieckich zakładach przemysłowych, a także gospodarstwach rol-

niczo-hodowlanych. 

Niemcy, od sierpnia 1944 roku rozpoczęli likwidację obozu, zacieranie świadectw zbrodni oraz palenie doku-

mentów.  

Wyzwolenie obozu nastąpiło 27 stycznia 1945 roku.  W roku 1947 roku Auschwitz I i II przekształcono w Pań-

stwowe Muzeum Auschwitz-Birkenau w Oświęcimiu. W 1979 roku tereny byłego obozu w granicach objętych 

muzeum zostały wpisane na listę światowego dziedzictwa UNESCO. To jedyna pozycja tego typu wpisana na 

listę, mająca reprezentować inne miejsca ludobójstwa. 

W momencie wyzwolenia w obozie znajdowało się około 7 tysięcy osób. 

fot. Marek Borawski/KPRP – prezydent.pl [24.02.2025] 

 

*** 

 

 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Wojna_partyzancka
https://pl.wikipedia.org/wiki/Uw%C5%82aszczenie_ch%C5%82op%C3%B3w
https://pl.wikipedia.org/wiki/Ziemie_zabrane
https://pl.wikipedia.org/wiki/Ziemie_zabrane
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100. rocznica podpisania Konkordatu 

10 lutego 1925 roku w Rzymie podpisano konkordat między Stolicą Apostolską a Rzeczpospolitą Pol-

ską. Konkordat został wypowiedziany 12 września 1945 roku przez  Tymczasowy Rząd Jedności Narodowej. 

W imieniu prezydenta RP Stanisława Wojciechowskiego podpisy pod konkordatem w 1925 roku złożyli amba-

sador Władysław Skrzyński oraz prof. Stanisław Grabski, pełnomocnik papieża Piusa XI, którym był sekretarz 

stanu kardynał Piotr Gasparri. 

Podpisany dokument składał się z 27 artykułów. Pierwszy z nich głosił: „Kościół katolicki, bez różnicy Obrząd-

ków, korzystać będzie w Rzeczypospolitej Polskiej z pełnej wolności. Państwo zapewnia Kościołowi swobodne 

wykonywanie Jego władzy duchownej i Jego jurysdykcji, jak również swobodną administrację i zarząd Jego 

sprawami i Jego majątkiem, zgodnie z prawami boskimi i prawem kanonicznym”. 

Zawarta umowa potwierdzała strukturę organizacyjną Kościoła obejmującego trzy obrządki: łaciński, grecko-

rusiński (grekokatolicki) i ormiański. 

Powtórnie konkordat między Rzeczpospolitą Polską a Stolicą Apostolską został zawarty 28 lipca 1993 roku 

przez ówczesnego nuncjusza apostolskiego w Polsce abp. Józefa Kowalczyka i ministra spraw zagranicznych  

w rządzie Hanny Suchockiej Krzysztofa Skubiszewskiego. Dokument ratyfikacyjny został podpisany przez pre-

zydenta Aleksandra Kwaśniewskiego 23 lutego 1998, tego samego dnia ratyfikował go również papież  

Jan Paweł II. Konkordat wszedł w życie 25 kwietnia 1998 roku. 

*** 

105. rocznica zaślubin Polski z morzem 

10 lutego 1920 r. w Pucku Gen. Józef Haller dokonał zaślubin Polski z morzem. To wydarzenie  symbolizuje 

powrót niepodległego państwa polskiego nad Bałtyk. Na mocy Traktatu Wersalskiego Polska odzyskała do-

stęp do Morza Bałtyckiego na odcinku 147 km: brzeg Półwyspu Helskiego – 74 km, morze otwarte – 24 km  

i brzeg Zatoki Puckiej – 49 km. W jej granicach nie znalazł się jednak żaden większy port. Gdańsk, miał być 

Wolnym Miastem, pozostającym pod protektoratem Ligi Narodów. 

*** 

83.  rocznica  powołania Armii Krajowej 

14 lutego 1942 roku, rozkazem Wodza Naczelnego 

Polskich Sił Zbrojnych na Zachodzie Generała Włady-

sława Sikorskiego została powołana Armia Krajowa. 

Bezpośrednim dowódcą AK na terenie kraju był Ko-

mendant, mianowany przez Wodza Naczelnego PSZ 

na Zachodzie. Funkcje Komendanta ZWZ-AK pełnili 

kolejno: gen. Michał Tokarzewski-Karaszewicz „Tor-

wid”, gen. Stefan Rowecki „Grot”, gen. Tadeusz Ko-

morowski „Bór” oraz gen. Leopold Okulicki „Nie-

dźwiadek”. 

Głównym zadaniem AK było odzyskanie niepodle-

głości przez organizowanie samoobrony oraz przy-

gotowanie armii podziemnej na okres zbrojnego 

powstania, które miało wybuchnąć na ziemiach polskich w momencie militarnego załamania się III Rzeszy. 

Podstawowymi formami walki z okupantem był kolportaż podziemnej prasy i wydawnictw, akcje małego sa-

botażu, działania dywersyjne, akcje odwetowe i bojowe skierowane przeciwko kolaborantom, policji, żandar-

merii, SS, a nawet przeciwko  regularnym oddziałom niemieckiego wojska. Pamięć o bohaterstwie i poświęce-

niu żołnierzy AK dla Ojczyzny przetrwała czasy komunizmu i odżyła w latach 1980-81 podczas zrywu NSZZ 

„Solidarność”.                               

Prezydent Andrzej Duda 6 lutego 2025 r. podpisał ustawę ustanawiającą dzień 14 lutego nowym świę-

tem państwowym obchodzonym jako Narodowy Dzień Pamięci Żołnierzy Armii Krajowej.  
fot. Marek Borawski/KPRP – prezydent.pl [24.02.2025] 
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360. rocznica śmierci hetmana Stefana Czarnieckiego  

16 lutego przypada 360. rocznica śmierci hetmana 

Stefana Czarnieckiego.  

Zmarł w czasie podróży do Lwowa w Sokołówce koło 

Złoczowa od postrzału otrzymanego podczas tłumie-

nia buntu w Stawiszczu. Został pochowany w ufun-

dowanym przez siebie kościele w rodzinnej wsi 

Czarnca koło Włoszczowy.  

W 1797 roku Stefan Czarniecki „trafił” do „Pieśni Le-

gionów Polskich we Włoszech”, czyli słów hymnu pań-

stwowego zwanego „Mazurkiem Dąbrowskiego”. 

Dzięki Józefowi Wybickiemu, który był autorem tekstu, 

hetman Stefan Czarniecki został unieśmiertelniony. 

fot. Stefan Czarniecki w czasie wojny polsko-rosyjskiej, autor 

January Suchodolski – pl.wikipedia.org 

 

*** 

Dzień Nauki Polskiej 

Dzień ten przypada 19 lutego, w rocznicę urodzin Mikołaja Kopernika, jednego z najwybitniejszych polskich 

badaczy. Ustanowienie święta państwowego – jak podano w uzasadnieniu ustawy z 9 stycznia 2020 r. – było 

„wyrazem najwyższego uznania dla dokonań rodzimych naukowców w ponad 1000-letniej historii naszego 

narodu i państwa”. Projektodawcy zaznaczyli, że przez stulecia nauka stanowiła kluczowy impuls do rozwoju 

intelektualnego, społecznego i gospodarczego.  

Wśród najwybitniejszych polskich naukowców wskazanych w ustawie, oprócz Mikołaja Kopernika, znaleźli się: 

Jan Heweliusz, Ignacy Łukasiewicz, Karol Olszewski, Zygmunt Wróblewski, Maria Skłodowska-Curie, Henryk 

Arctowski, Ludwik Hirszfeld, Jan Czochralski i Stefan Banach. 

Ustawę o ustanowieniu Dnia Nauki Polskiej Prezydent Andrzej Duda podpisał 3 lutego 2020 roku. 

 

*** 

3. rocznica inwazji Rosji na Ukrainę 

24 lutego 2022 roku nad ranem Rosja dokonała peł-

noskalowej inwazji na Ukrainę. Wojska rosyjskie wcze-

śniej zgromadzone wzdłuż granicy Ukrainy ruszyły do 

natarcia. Już w 2014 Rosja doprowadziła do oderwania 

Krymu od Ukrainy, a następnie do zajęcia obwodów 

donieckiego i ługańskiego na wschodzie Ukrainy. Po 

inwazji, wobec Rosji zostały wdrożone znaczą-

ce sankcje gospodarcze przez wiele krajów, a  ponadto 

uciekająca ludność z Ukrainy otrzymała pomoc  

i wsparcie humanitarne oraz wojskowe z wielu krajów, 

w tym przede wszystkim z Polski.  
fot. Tygodnik Solidarność Nr 8 (1778) z 23 lutego 2023 
 

 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Sankcje_gospodarcze
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MODLITWA ZA POLSKĘ – KS. JERZY POPIEŁUSZKO 

  

Ewangelia Mt 15, 21-28 

Potem Jezus odszedł stamtąd i podążył w stronę Tyru i Sydonu.  

A oto kobieta kananejska, wyszedłszy z tamtych okolic, wołała: «Ulituj 

się nade mną, Panie, Synu Dawida! Moja córka jest ciężko dręczona 

przez złego ducha». Lecz On nie odezwał się do niej ani słowem.  

Na to podeszli Jego uczniowie i prosili Go: «Odpraw ją, bo krzyczy za 

nami!» Lecz On odpowiedział: «Jestem posłany tylko do owiec, które 

poginęły z domu Izraela». A ona przyszła, upadła przed Nim i prosiła: 

«Panie, dopomóż mi!» On jednak odparł: «Niedobrze jest zabrać chleb 

dzieciom a rzucić psom». A ona odrzekła: «Tak, Panie, lecz i szczenięta 

jedzą z okruszyn, które spadają ze stołów ich panów». Wtedy Jezus jej odpowiedział: «O niewiasto wielka jest twoja 

wiara; niech ci się stanie, jak chcesz!» Od tej chwili jej córka była zdrowa. 

Homilia 

Wielką odwagę miała kobieta z dzisiejszej Ewangelii, która po słowach Chrystusa, które można by uznać 

pierwszej chwili za obraźliwe, odważnie i z głęboką wiarą dalej prosi Chrystusa o uzdrowienie jej córki. Aby 

zachować wiarę, pielęgnować ją w sobie, ukazywać jej wartość innym, czasami potrzebna jest odwaga. 

Odwaga jest kategorią etyczną dawno znaną i bardzo wysoko cenioną. Co najmniej od czasów Platona zalicza 

się odwagę do kardynalnych cnót razem z mądrością, rozwagą i sprawiedliwością. 

Odwaga jest postawą często potrzebną, a nawet konieczną, ciągle bowiem człowiek musi walczyć o wartości 

nadające sens jego życiu. Odwaga to cnota w walce. To warunek podejmowania walki.  

Walka o dobro jest obowiązkiem każdego chrześcijanina. Cała postawa Kościoła w walce polega na tym,  

że walczy o wolność do prawdy. Moralną miarą odwagi jest gotowość ryzykowania osobistymi wartościami  

i gotowość poświęcenia wartości osobistych w imię dobra innego człowieka, jednostki czy społeczeństwa.  

Gdyby robotnicy w sierpniu [19]80 roku nie mieli odwagi zaryzykować wartości osobistych dla wartości spo-

łecznych, dla dobra ogółu, wiary w zwycięstwo, nie zrodziłby się ruch narodowy, powtarzam, ruch narodowy 

Solidarność – a nie związek zawodowy, bo ruch narodowy Solidarność to coś więcej aniżeli ukształtowany 

później związek zawodowy o tej nazwie. Gdyby nie było ludzi odważnych, gotowych dla obrony ideałów zary-

zykować więzieniem, nie powstałoby dobro wyższe, jakim jest rozwijająca się solidarność ludzkich serc. 

Ojciec Święty powiedział, że tylko człowiek mężny, odważny może być sprawiedliwym. Człowiek tchórzliwy, 

zalękniony, nie jest zdolny pokonać przeszkód, które są stawiane na drodze ku wielkim wartościom, takim jak 

Prawda, Sprawiedliwość, Godność. Lęk zniewala serca i umysł […]. Trzeba też odwagi, aby nie dać się uśpić, 

nie dać się ukołysać pozornymi obietnicami, gołosłownymi deklaracjami. 

Trzeba nam odwagi i wiary, dzisiaj może jeszcze bardziej niż kiedykolwiek. […] Trzeba pamiętać, że:  

“Mimo woli jesteśmy pokoleniem bohaterów – mówił kardynał Wyszyński – W ciągu półwiecza XX wieku spę-

dziliśmy wśród szczęku broni dziesiątki lat. Patrzyliśmy na ludzi uzbrojonych po zęby (…) Widzieliśmy tysiące 

poległych żołnierzy“ – o czym przypomina nam w szczególny sposób miesiąc sierpień z roku 1920 i 1944. – 

„Przeżyliśmy śmierć olbrzymów, dyktatorów, autokratów, jednowładców. Rządy zmieniały się jak liście na 

drzewach. Przestaliśmy się bać luf karabinów i armat. Człowiek uzbrojony nie budzi w nas ani lęku, ani sza-

cunku. Co więcej bardziej bohaterski wydaje się nam człowiek bezbronny niż uzbrojony. Śmiesznie wygląda 
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żołnierz z bronią, gdyż człowiek, którego zawodową cnotą ma być męstwo, powinien wystąpić do walki z go-

łymi rękoma, jak Dawid”.  

Dzisiaj świat nie szanuje mocarzy, którzy są uzbrojeni po zęby, choć wiele krzyczą o pokoju. Dzisiaj świat bar-

dziej szanuje mocarzy myśli, woli i serca. Tylko tacy mocarze mogą stanąć do walki o lepsze. 

Potrzebne nam męstwo przepojone miłością, które uzdolni do walki o wartości, za którymi tęskni świat. Trze-

ba odwagi, by moce Ewangelii Chrystusowej nieść do swojej rodziny, do miejsca pracy. By Ewangelią uboga-

cać Naród, z życia którego jest wypychana przez urzędowe głoszenie ideologii zaprzeczającej istnieniu Boga, 

ideologii opierającej się na kłamstwie, wykreślającej z pism słowa prawdy i myśli odważne. 

O odwagę w walce o wartości nieprzemijające, w walce o prawdę, miłość, sprawiedliwość i godność dla siebie 

i innych, o głęboką wiarę, że odważne podejmowanie trudu w imię Boże, podejmowanie dla dobra osobistego 

i społecznego – prosimy w obecnej Mszy Świętej. Amen. 

 

 
Bibliografia: 

1. Stefan kardynał Wyszyński, Notatka z 1 sierpnia 1954 r., Zapiski więzienne, Warszawa-Ząbki 2001 

2. Ks. Jerzy Popiełuszko, Rękopisy o miłości, za którą tęskni świat, Dom Wydawniczy Rafael 2023 
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Jako grupa najbardziej przywiązana do tradycyjnych wartości, 

takich jak rodzina i wiara, rolnicy nie pasują do światopoglądu 

liberalnej elity Brukseli. (J. K. Ardanowski) 

Rolnicy mają zniknąć 

Wywiad Artura Ciechanowicza z posłem Janem Ardanowskim 

Jan Krzysztof Ardanowski odpowiada na pytanie: dlaczego Bruksela chce, żeby rolnicy zniknęli w wywiadzie1 

przeprowadzonym przez Artura Ciechanowicza dla portalu europeanconservative.com. J. K. Ardanowski jest 

byłym Ministrem Rolnictwa i Rozwoju Wsi (2018-2020), członkiem NSZZ Rolników Indywidualnych „Solidar-

ność”, posłem na Sejm RP (VII, VIII, IX i X kadencji), rolnikiem. Wobec Posła prokurator generalny skierował 

wniosek o uchylenie immunitetu.  

Rolnicy w całej Europie znów protestują. Wydawało się, że przed ubiegłorocznymi wyborami do Parlamentu Eu-

ropejskiego ich żądania zostały spełnione. Jakie są obawy rolników?  

Krótko mówiąc, rolnicy zostali oszukani. Niektóre uciążliwe zobowiązania zostały zawieszone jedynie na 

ograniczony czas i np. negocjacje w sprawie umowy handlowej z Mercosur2 – dużym blokiem handlowym 

Ameryki Południowej (sprowadzającym do Europy tanie produkty rolne w zamian za europejskie towary 

przemysłowe), zostały wznowione, gdy tylko Ursula von der Leyen była pewna, że ponownie zostanie szefową 

Komisji Europejskiej (KE). 

Co jest właściwie nie tak z umową z Mercousur?  

Ta umowa jest kolejnym elementem demontażu rolnictwa w UE. Rolnictwo w UE należy do najbardziej za-

awansowanych na świecie, opiera się jednak na stosunkowo małych gospodarstwach rodzinnych, które zwy-

kle zajmują powierzchnię od kilkudziesięciu do kilkuset hektarów. Gospodarstwa te nie są w stanie konkuro-

wać z dużymi gospodarstwami w Ameryce Południowej, dlatego protestują rolnicy w całej Europie. Protestują 

również przeciwko bezkrytycznemu otwieraniu się UE na żywność z Ukrainy, gdzie również nie przestrzega się 

wysokich standardów rolnictwa. W rzeczywistości te same duże firmy, filie ogromnych międzynarodowych 

korporacji, zajmują się rolnictwem zarówno na Ukrainie, jak i w Ameryce Południowej. Kontrolowanie dostaw 

żywności do Europy da tym firmom ogromną władzę — nawet większą niż mają rządy.  

Skoro mamy dobre rolnictwo, to dlaczego nie mielibyśmy skutecznie konkurować z krajami spoza Unii?  

Żywność z Ameryki Południowej czy Ukrainy produkowana jest bez spełniania standardów wymaganych 

od unijnych rolników. Należą do nich technologia, środki ochrony roślin, dobrostan zwierząt i wiele innych. 

Taka produkcja nie byłaby dozwolona w naszych krajach. Tymczasem umowa Mercosur przewiduje import tej 

żywności do Europy. Doprowadzi to do końca europejskiej produkcji żywności. Konkurowanie z dużymi kra-

jami, które nie ponoszą wysokich kosztów standardów UE, jest po prostu niemożliwe.  

Ale ktoś w UE musi chcieć tej umowy, skoro negocjowała ją Komisja Europejska?  

Niemcom bardzo zależy na tej umowie, ponieważ pilnie potrzebują nowych rynków zbytu dla swoich sa-

mochodów, sprzętu AGD i turbin wiatrowych ze względu na swoją trudną gospodarkę, a zwłaszcza stagnację 

przemysłu. Ameryka Południowa jest obszarem o stosunkowo niskim nasyceniu pod tym względem. Region 

ten obejmuje jedne z największych krajów rolniczych na świecie, które mogą płacić głównie żywnością. Brazy-

lia jest największym na świecie producentem mięsa drobiowego i cukru; Argentyna wołowiny i ważnym pro-

ducentem soi. Jednak dla Niemców ważniejsze są interesy własnego przemysłu niż zagrożenie dla europej-

skiego rolnictwa. Jest oczywiste, że mają plan dla Ameryki Południowej podobny do tego, który realizowali  

 
1 Why Brussels Wants Farmers to Disappear: An Interview with MP Jan Krzysztof Ardanowski. Wywiad Artura Ciechanowicza dla The Euro-

pean Conservatiwe, 21 January 2025. https://europeanconservative.com/articles/interviews/why-brussels-wants-farmers-to-disappear-

an-interview-with-mp-jan-krzysztof-ardanowski/  
2 [Umowa ma na celu zniesienie ceł na 91 proc. produktów, co przyniesie korzyści praktycznie wszystkim eksporterom z UE, otwiera nowe 

możliwości i znacznie zwiększy naszą konkurencyjność. Obecnie Mercosur nakłada wysokie cła na produkty UE, np. 35 proc. na samo-

chody, ubrania i obuwie skórzane; 27 proc. na wino; 20–35 proc. na wina musujące, whisky, napoje spirytusowe i napoje bezalkoholowe; 

a także 20 proc. na czekoladę. https://poland.representation.ec.europa.eu/news/umowa-ue-mercosur-gotowa-2024-12-06_pl ] 

https://europeanconservative.com/articles/interviews/why-brussels-wants-farmers-to-disappear-an-interview-with-mp-jan-krzysztof-ardanowski/
https://europeanconservative.com/articles/interviews/why-brussels-wants-farmers-to-disappear-an-interview-with-mp-jan-krzysztof-ardanowski/
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z Rosją. Kupując bardzo tani gaz z Rosji, obniżyli koszty własnej produkcji, czyli faktycznie nieuczciwie zbudo-

wali przewagę konkurencyjną swojej gospodarki. Teraz chcą sprzedawać produkty przemysłowe do Mercosuru 

i dodatkowo zostać dystrybutorem taniej żywności w Europie, co da im kolejne narzędzie do dominacji nad 

innymi krajami europejskimi.  

Ale czy nie byłoby lepiej dla konsumentów europejskich, gdyby mieli dostęp do taniej żywności?  

Byłoby lepiej dla europejskich konsumentów, gdyby uczyli się na błędach i doświadczeniach, zarówno swo-

ich, jak i cudzych. Czy uzależnienie od rosyjskiego gazu doprowadziło do trwałego obniżenia kosztów energii? 

Czy transfer produkcji przemysłowej z Zachodu do Chin trwale obniżył koszty utrzymania? To są pytania reto-

ryczne. Bezpieczeństwo żywnościowe Europy może być trwale zapewnione tylko przez jej własne rolnictwo.  

Założenie, że zmniejszymy lub zlikwidujemy produkcję rolną w Europie, a inne regiony świata będą nas 

karmić, nie wytrzymuje krytyki. Bardzo łatwo jest przerwać łańcuch dostaw. Pandemia to pokazała. Ameryka 

Południowa nie jest najbardziej stabilnym regionem na świecie. Uzależnienie się od kilku krajów na świecie 

jest błędem, ponieważ daje tym krajom potężne narzędzie nacisku.  

W 2011 r. Argentyna, która w dużej mierze decyduje o dostawach soi na rynki światowe, podniosła swoje 

cła eksportowe o 50 procent z dnia na dzień, a świat musiał to zaakceptować, ponieważ był od niej zależny. 

Mogą wystąpić masowe nieurodzaje lub decyzje polityczne, że żywność zamiast do Europy trafi na inne kon-

tynenty. Uzależnienie od żywności zewnętrznej, czy to z Ameryki Południowej, Ukrainy czy Nowej Zelandii, 

stanowi zagrożenie dla bezpieczeństwa żywnościowego.  

W ostatnich latach byliśmy świadkami otwarcia rynku UE na produkty z Ukrainy i innych części świata, przy 

jednoczesnym nałożeniu na naszych rolników kolejnych uciążliwych i kosztownych obowiązków, podnoszą-

cych koszty produkcji. Ponadto od lat obserwujemy presję, aby przejść na tzw. rolnictwo ekologiczne, które 

może być postrzegane jako hobby dla entuzjastów lub bardzo niszowa specjalizacja, ale nie jest to realna al-

ternatywa zdolna do wyżywienia populacji Europy.  

Tak czy inaczej, szum wokół rolnictwa ekologicznego, który Komisja Europejska robi, jest hipokratyczny.  

Z jednej strony na każdym kroku powtarza, że należy chronić klimat i przyrodę, podczas gdy na przykład część 

brazylijskiej produkcji pochodzi z obszarów, gdzie wykarczowano amazońską dżunglę. Komisja Europejska 

wydaje się również nie przejmować regularnymi doniesieniami o jawnym wykorzystywaniu niewolniczej pracy 

w sektorze rolniczym w Ameryce Południowej. 

Dlaczego uważasz, że rolnictwo ekologiczne nie jest alternatywą?  

Prościej rzecz ujmując, rolnictwo ekologiczne zgodnie z przepisami UE oznacza niestosowanie sztucznych 

nawozów, pestycydów ani antybiotyków. Dla wielu konsumentów sprawia to, że żywność wydaje się lepsza, 

trochę staromodna, jakby była produkowana „w tradycyjny sposób”. Ale to mit, który należy obalić. Odpo-

wiednio i ostrożnie stosowane środki ochrony roślin są jak lekarstwo dla roślin. Chronią uprawy przed choro-

bami i zapobiegają problemom, takim jak mykotoksyny, które są rakotwórcze.  

Co więcej, produkcja żywności „ekologicznej” jest znacznie droższa ze względu na niższe plony, większe za-

potrzebowanie na siłę roboczą lub potrzebę stosowania zaawansowanej robotyki — podstawowe maszyny 

nie wystarczą. Aby była opłacalna dla rolników, żywność ekologiczna musiałaby być o 200–300 procent droż-

sza niż zwykła żywność. Ilu konsumentów zaakceptowałoby takie podwyżki cen?  

Ale to nie wszystko. Rolnictwo ekologiczne jest niszowe, niestabilne i bardzo podatne na szkodniki i choro-

by. Po prostu nie jest w stanie wyżywić rosnącej populacji świata — ani nawet obecnej populacji Europy. Ta 

idea jest nierealna. Aby to zadziałało, ludzie musieliby wrócić na obszary wiejskie i sami uprawiać żywność. Na 

początku XX wieku jeden rolnik mógł wyżywić 2,5 osoby; dziś jeden rolnik wyżywia ponad 100 osób. Postęp 

ten pozwala ludziom porzucić rolnictwo, zamieszkać w miastach i podjąć inną pracę, np. mechanika, naukow-

ca czy prawnika. 

Ta dywersyfikacja pracy i specjalizacji jest bezprecedensowa w historii i stanowi prawdziwy postęp. Musi-

my jednak pamiętać, że postęp ten zależy od rolników, którzy zaspokajają najbardziej podstawową potrzebę 

każdego człowieka: żywność. 

Czy Komisja Europejska tego nie rozumie?  
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Lewicowo-liberalne elity w Brukseli, które nie są rozliczane przez procesy demokratyczne i stawiają wielki 

biznes ponad obywateli, powtarzają fałszywe i bezpodstawne twierdzenie, że zmiana klimatu jest spowodo-

wana działalnością człowieka. To nonsens niepoparty żadnymi wiarygodnymi danymi. Tak, jesteśmy świad-

kami zmian klimatycznych, ale zachodzą one w sposób, nad którym nie mamy kontroli. W historii Ziemi zmia-

ny klimatyczne zachodziły wielokrotnie bez żadnego wpływu człowieka. Były epoki lodowcowe i okresy wyso-

kich temperatur. Człowiek nie ma na to żadnego wpływu.  

Te same elity, które wspierają import żywności z obszarów, na których zniszczono las deszczowy Amazonii, 

wykorzystują strach ludzi o swoje zdrowie i planetę. Grają na emocjach, aby przeforsować tak zwaną ekolo-

giczną alternatywę, która wcale nie jest alternatywą. Głośno promują potrzebę zmiany ludzkich zachowań  

i gospodarki, szczególnie w rolnictwie, w imię ekologii.  

Konsekwencja tych działań jest jasna i nie wymaga dużej wyobraźni: upadek niezliczonych gospodarstw  

w Polsce i całej Europie. Ten proces już się rozpoczął. Aby uchronić się przed bankructwem, gospodarstwa 

rolne zadłużają się i próbują się rozwijać, myśląc, że to zapewni im przetrwanie. Tak się nie stanie. Polityka, 

którą obecnie obserwujemy – jeśli będzie kontynuowana i doprowadzona do logicznego końca – zniszczy du-

żą część gospodarstw rolnych, eliminując całą grupę społeczną: rolników w Europie. 

Dlaczego Bruksela miałaby chcieć, aby rolnicy zniknęli?  

Rolnicy w Europie są generalnie bardziej tradycyjną grupą i nie pasują do światopoglądu brukselskiej elity. 

Ich przywiązanie do tradycyjnych wartości, rodziny i naturalnych relacji między mężczyzną i kobietą jest po-

strzegane jako irytujące. Ludzie z dużymi rodzinami, oddani wierze chrześcijańskiej, nie podzielają wizji społe-

czeństwa europejskiego promowanej przez liberalno-lewicowe kręgi, które kształtują politykę Europy. Te kręgi 

naciskają na zmiany kulturowe, takie jak ideologia LGBT, aborcja i podobne przyczyny. Rolnicy, ze swoim prak-

tycznym myśleniem, odpornością i logicznym podejściem, wyróżniają się jako cierń w ich boku, dlatego spoty-

kają się z ciągłą i wrogą krytyką.  

Innym powodem — bardziej praktycznym, ale zgodnym z celami Brukseli — są wymagania rynku pracy 

największej gospodarki Europy. Skoro okazało się, że niemiecki eksperyment z importem ludzi z innych krę-

gów kulturowych nie powiódł się (zamiast zasilać gospodarkę, imigranci biorą zasiłki) niektórym liderom biz-

nesu z pewnością przyszło do głowy, że likwidując gospodarstwa chłopskie, zmuszą rodziny rolnicze do pracy 

w swoich fabrykach. I prawdopodobnie nie mają racji.  

Rolnictwo przestaje być dochodową działalnością w każdym typie gospodarstwa. Bez względu na to, czy 

zajmują się produkcją roślinną, czy zwierzęcą. Mniejsze gospodarstwa nie radzą sobie z konkurencją ze strony 

tanich, importowanych produktów, większe natomiast borykają się z rosnącymi kosztami. Może nadejść 

dzień, kiedy ludzie porzucą te gospodarstwa i będą szukać pracy w fabryce lub supermarkecie. 

 

Przedstawił  

Wojciech Pillich 
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NADESŁANE PRZEZ CZYTELNIKÓW 
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Fotorelacja z wydarzeń w Polsce  
Podpisanie umowy programowej między NSZZ „Solidarność” 

a kandydatem na prezydenta RP dr. Karolem Nawrockim  
 

 

 
fot. Robert Wąsik/Tygodnik Solidarność – tysol.pl 
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Przemówienie kandydata na urząd Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej dr. Karola Nawrockiego  

(Podpisanie umowy programowej z NSZZ „Solidarność” – Gdańsk, Sala BHP 13.02.2025 r.)  

– transkrypcja z relacji na żywo (fb.watch/xUbW5gCaXH/) – Facebook NSZZ „Solidarność”  

 

Drogi Panie Przewodniczący Komisji Krajowej Niezależnego Samorządnego Związku Zawodowego „Solidarność”, 

przyjacielu Piotrze. 

Drodzy byli Przewodniczący. 

Szanowny Panie Przewodniczący Zarządu Regionu Gdańskiego. 

Drodzy Państwo, Polki, Polacy.  

Drodzy Związkowcy. Ludzie pracy. 

 

„Solidarność” roku 1980 zrodziła się z jednej strony z genotypu i z trwania genotypu polskiej wolności i pra-

gnienia niezależności i niepodległości. Ten genotyp miał swoje odbicie w działaniu opozycji antykomunistycz-

nej przed rokiem 1980. Dlatego bardzo się cieszę, że jest z nami pan Andrzej Kołodziej i przedstawiciele opo-

zycji antykomunistycznej – tych najwierniejszych z wiernych, Drodzy Państwo, bez których „Solidarność” po-

wstać by nie mogła w sierpniu roku ‘80. Ale „Solidarność” zrodziła się też z faktu, że kolonialna, komunistyczna 

władza nie radziła sobie ani z polską gospodarką, ani z życiem normalnych Polaków w  zakładach pracy,  

w polskich domach i Polacy musieli wychodzić, Drodzy Państwo, na ulice. Realne rządzenie zastąpiła propa-

ganda i niestety wygląda to bardzo podobnie w nowych już okolicznościach w roku 2025. 

Ale „Solidarność” nie urodziłaby się także bez tej wielkiej nadziei, bez słowa świętego Papieża Jana Pawła II.  

Te trzy rzeczy zdecydowały, Drodzy Państwo, o tym, że ten unikatowy, jedyny w skali Europy, jedyny w skali 

świata Związek Zawodowy „Solidarność” urodził się jako wielka nadzieja i ogromne pragnienie Polaków  

w sierpniu roku ‘80 i w roku 1980, przybierając kształt Niezależnego Samorządnego Związku Zawodowego, 

związku zawodowego, który od początku miał wyraźny charakter – odnosił się do wartości chrześcijańskich, 

upominał się o słabszego, walczył o prawa pracownicze, odnosił się do wartości niepodległości i suwerenności 

państwa polskiego. Ten Związek, który nawiązywał także, Drodzy Państwo, do Pisma Świętego w tych słowach: 

„Jeden drugiego brzemiona noście” i za to, za co chciałem szczególnie podziękować Panu Przewodniczącemu 

Piotrowi Dudzie, wszystkim Ludziom Solidarności, wszystkim Wam Drodzy Państwo, to to, że mija  

45 lat od powstania „Solidarności” – „Solidarność” jest nieco starsza ode mnie, Drodzy Państwo, o trzy lata – 

mija 45 lat, a „Solidarność” jest jedna, „Solidarność” jest ta sama, wciąż służy wartościom, które wyznawała  

w sierpniu roku ‘80 i walczy o prawa tych, którzy solidarności, dziś w wieku XXI, potrzebują. I za to Panie Prze-

wodniczący, Przyjacielu, Drodzy Państwo, Wam dziękuję, że w nowoczesnym świecie XXI wieku wciąż jesteście 

sobą! Z genotypem wolności! Z wolnością w sercu! Z wartościami chrześcijańskimi! I z pomocą drugiemu 

człowiekowi! Drodzy Państwo… 

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

„Solidarność” to też wolność. Ale „Solidarność” to wolność w odpowiedzialności. Wolność w odpowiedzialności 

za wspólnotę. Wolność w wartościach. „Solidarność” niesie wolność tak odległą od tej, którą znamy często  

w XXI wieku z mass mediów i z przekazów publicznych. „Solidarność” to wolność w odpowiedzialności, a nie 

krzykliwa, agresywna, natarczywa, radykalnie liberalna wolność dla jednostki do robienia czego tylko dusza 

zapragnie, Drodzy Państwo. To nie jest ta wolność, która ma naruszać i atakować wolność innych! Ta wolność 

w odpowiedzialności i wolność dla wspólnoty do decydowania o samym sobie, samorządność, niezależność 

jest wolnością, która jest ważna także dla mnie, jako kandydata na urząd Prezydenta Rzeczypospolitej Pol-

skiej, Drodzy Państwo, i o nią będę się upominał. 

Drodzy Państwo, z Niezależnym Samorządnym Związkiem Zawodowym „Solidarność”, za sprawą Pana Prze-

wodniczącego, ale też Przewodniczącego Regionu, Komisji Zakładowych w zakładach pracy, w instytucjach, 

którymi kierowałem, mam długie doświadczenie współpracy. Znam „Solidarność” jako badacz, jako historyk, 

autor książek o „Solidarności”. Znam „Solidarność”, Drodzy Państwo, jako pracownik. Znam w końcu „Solidar-
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ność” jako pracodawca. I to trzecie doświadczenie jest oczywiście zawsze najtrudniejsze, ale to co ceniłem 

zawsze, to głęboka umiejętność dialogu ludzi „Solidarności”. I to, że „Solidarność”, Drodzy Państwo, potrafi 

rzucać reflektor zainteresowania społecznego w te rejony, które często są niedostrzegalne dla pracodawców, 

dla prezesów, dla dyrektorów, dla tych, którzy zarządzają instytucjami. I ten dialog będzie dla mnie najważ-

niejszy także gdy zostanę Prezydentem Rzeczpospolitej. Dlatego składam jasną deklarację, że Rada Dialogu 

Społecznego będzie, Drodzy Państwo, dla mnie takim forum, które jako Prezydent będę wzmacniał i którego 

będę słuchał i w głos Rady Dialogu Społecznego będę się wsłuchiwał, bo Polska dziś potrzebuje dialogu! 

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

Zresztą miejsce, w którym jesteśmy – historyczna Sala BHP – dowodzi, jak ważny jest dialog i jakie ma możli-

wości kształtowania też polskich spraw i polskiej historii. Przecież to porozumienie podpisane tutaj, Drodzy 

Państwo, to porozumienie podpisane przez ludzi wolnych, pragnących normalnej Polski z ludźmi zniewolo-

nymi, z tymi, którzy służyli obcemu mocarstwu i obcej władzy, a dialog udało się wypracować w tak ekstre-

malnej sytuacji, biorąc odpowiedzialność za przyszłość Polski. To miejsce jest symboliczne w odniesieniu do 

tego, że możliwość dialogu istnieje nawet tam, gdzie go dzisiaj nie widzimy. I tego też musimy się uczyć tutaj  

i musimy uczyć się od „Solidarności”, bo Polacy potrafią się porozumieć wobec spraw najważniejszych, a na-

sze dzisiejsze porozumienie, Drodzy Państwo, jest tego najlepszym dowodem. To porozumienie dotyczy też 

mojej jasnej deklaracji i chcę, żeby ludzie „Solidarności” mieli pełne przekonanie, że ta ręka nigdy nie podpi-

sze, Drodzy Państwo, podwyższenia wieku emerytalnego dla kobiet i dla mężczyzn!  

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

Będę bronił emerytur pomostowych w kształcie z 2024 roku! Nie dam zabrać trzynastych i czternastych eme-

rytur! Obiecuję! 

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

To co spisane w tych 11 punktach porozumienia, Drodzy Państwo, chcę, żeby jeszcze raz wybrzmiało: Tak! 

Będę wspierał patriotyzm gospodarczy!  

Szanowni Państwo, nie jest patriotyzmem gospodarczym kupowanie drzewek w Niemczech i implementowa-

nie ich w stolicy Polski, w Warszawie. Nie jest patriotyzmem gospodarczym… 

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

Nie jest też patriotyzmem gospodarczym skupowanie starego sprzętu za zachodnią granicą, Drodzy Państwo, 

i przeświadczenie, że wystarczy nam lotnisko w Berlinie i dlatego nie potrzebujemy tego w Warszawie.   

Będę bronił polskiego interesu gospodarczego i gwarantuję – Panie Przewodniczący, Drodzy Państwo – Tak! 

Będę obrońcą polskiego leśnika. Będę obrońcą polskiego rolnika. Będę obrońcą polskiego górnika. I dopóki 

nie dojdziemy do naszej drogi, do naszego celu, do najbardziej elastycznego i stabilnego źródła energii, jakim 

jest atom, nie pozwolę zniszczyć polskich kopalni.  

[Brawa zebranych w Sali BHP. Zebrani krzyczą: „Tu jest Polska”] 

Powtórzę, Drodzy Państwo, jeszcze raz, co myślę o polskim węglu do momentu, do którego nie dojdziemy do 

atomu: Fedrować! Wydobywać! I rozwijać Rzeczpospolitą! 

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

Wierzę także, że z człowiekiem, z którym znam się Drodzy od wielu lat, który jest moim przyjacielem, który jest 

moim starszym kolegą, niewiele starszym bo jest wciąż młody i w świetnej formie, ale mógłby być rzeczywiście 

moim ojcem, Drodzy Państwo, wierzę, że z Piotrem Dudą i z Państwem – z członkami „Solidarności”, gdy 

wspólnie zdecydujemy o tym, że zostanę Prezydentem Rzeczpospolitej i zarządzę, zgodnie z art. 125 Konsty-

tucji, referendum w sprawie Zielonego Ładu i ekoterroru… 

[Brawa zebranych w Sali BHP. Zebrani krzyczą „Precz z Zielonym Ładem”] 



 

  

 

Wiadomości KSN nr 1-2 (346-347)                                                           

 

 

 

 

 

38 

Jestem przekonany, że wspólnie to referendum Polacy, także dzięki „Solidarności”, wygrają i odrzucą to eko-

szaleństwo, które niszczy naszą społeczną gospodarkę rynkową, chronioną Konstytucją. Wygrajmy to refe-

rendum! A ja to to referendum zarządzę, jak wspólnie wygramy wybory prezydenckie.  

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

Chciałbym się zająć też z Państwem, Drogi Panie Przewodniczący, Szanowni członkowie Związku, tym co dzieje 

się dzisiaj w polskiej służbie zdrowia, polskiej oświacie. Zawsze możecie na mnie w tych kwestiach, i na moją 

wrażliwość społeczną, liczyć i wierzę też, że jeszcze w kampanii wyborczej, bo tu nie ma czasu, jak mówił Pan 

Przewodniczący, wspólnie będziemy wspierać pracowników Poczty Polskiej, Drodzy Państwo, bo to, co dzieje 

się wokół Poczty Polskiej, jako obywatela Rzeczpospolitej Polskiej, ale też jako obywatelskiego kandydata na 

urząd Prezydenta, bardzo mnie niepokoi. Pozdrawiam dzielnych polskich Pocztowców. 

[Brawa zebranych w Sali BHP] 

Drodzy Państwo, wierzę, że wspólnie 18 maja, wspólnie z „Solidarnością”, pójdziemy do Polski odpowiedzial-

nej społecznie, Polski, która broni miejsc pracy, Polski, która nie ulega ekoterrorowi, Polski, która broni swoich 

surowców strategicznych, Polski ambitnej ale odpowiedzialnej społecznie i gotowej do tego, aby pomagać 

tym, którzy najbardziej potrzebują pomocy. 

Niech żyje „Solidarność”! Niech żyje Polska! 

Dziękuję bardzo. 
 

 

 

 

 

Więcej na: 

preczzzielonymladem.pl 

https://preczzzielonymladem.pl/
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U Zulusów (RPA) cz.2 
Ważne miejsce w zuluskiej wiosce zajmuje chata czarownika (sangoma), który potrafi leczyć choroby miejsco-

wymi ziołami, wróżyć i rozmawiać z duchami. Byliśmy w takiej chacie, a właściwie w jej kopii. W środku paliło 

się ognisko, a przy ścianie siedział prawdziwy sangoma. Na ścianie wisiały różne rekwizyty. Poproszono nas 

tylko, abyśmy nie robili zdjęć. Zlekceważyłem ten zakaz i ukradkiem zrobiłem kilka zdjęć, które mimo słabego 

oświetlenia dobrze wyszły. Nikt na mnie nie zwrócił uwagi. Gdy tydzień później wróciliśmy do Katowic, zapyta-

łem żonę, jak sobie dawała radę beze mnie. Powiedziała, że raz miała niesamowitą noc. Gdy zasypiała, poczu-

ła, że ktoś położył się obok niej i głośno oddychał, a nawet sapał. Czuła też ucisk kogoś leżącego obok niej. 

Żona bała się odwrócić i zaczęła się modlić. Po pewnym czasie ucisk ustał i nic więcej się nie zdarzyło. Zapyta-

łem, kiedy to było. Okazało się, że w dniu, gdy nielegalnie robiłem zdjęcia w chacie czarownika. Chociaż jestem 

fizykiem, nie potrafię w logiczny sposób wytłumaczyć tego wydarzenia. 

  

Fot. 6. Taniec wojowników. Shakaland. Fot. 7. Rodzina hipopotamów w Parku Mokradeł iSimangaliso. Widok z łodzi. 

Park ma powierzchnię 3280 km2. iSimangaliso w języku zulu oznacza cud. St. Lucia. 

  
Fot. 8. Stadion zbudowany na XIX Mistrzostwa Świata w Piłce Nożnej w 2010 r. Przezroczysty dach stadionu z teflonu  

i włókna szklanego ma powierzchnię 46 tys. m2. Durban. 

Fot. 9. Katolicka katedra Emmanuela z 1904 r. Durban. Chrześcijanie stanowią 65% populacji RPA, z czego 7% to katolicy.  
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Fot. 10. Widok na plażę i Ocean Indyjski z hotelu. Piękny widok na Durban oglądaliśmy z obrotowej restauracji „Roma”  

na 32 piętrze w wieżowcu John Ross House. Durban. 

Fot. 11. Kościół Matki Bożej Częstochowskiej. Obok niego wieża kościoła Najświętszego Serca Jezusowego (1913).   

Centocow 1000 m n.p.m. 

 

Misję w Centocow założył w 1888 Austriak, opat Trapistów, Francis Pfanner (1825-1909). Opat Francis kupił 

farmę nad rzeką Umzimkulu i rozpoczął pracę misyjną wśród Zulusów. Ze względu na  Sanktuarium Maryjne 

na Jasnej Górze w Częstochowie, opat Francis nazwał tę misję Częstochowa. Nazwa „Częstochowa” była trud-

na do wymówienia przez Zulusów, dlatego uproszczono ją na „Centocow”. Pieniądze na zakup ziemi i rozwój 

Misji dała polska księżniczka, prawdopodobnie Maria Teresa Ledóchowska (1863-1922), która wówczas pro-

wadziła akcję misyjną w Austrii. Pierwsze siostry przybyły do Misji w 1888 r. W 1892 r. wybudowano ceglany 

kościół. W 1895 r. ks. Gerard Wolpert założył Sodalicję Najświętszego Serca Pana Jezusa, której charyzmatem 

była modlitwa i troska o ubogich. Sodalicja ta objęła całą Południową Afrykę, Botswanę i Suazi. Drugi kościół, 

Najświętszego Serca Pana Jezusa, w Centocow poświęcono w 1913 r. W 1938 r., gdy proboszczem był O. Apo-

linary Schwamberger, został oddany do użytku szpital św. Apolinarego.  

 

  

Fot. 12. Chór parafialny ubogacił liturgię swoim śpiewem w kościele Najświętszego Serca Pana Jezusa. Centocow. 

Fot. 13. Widok na Góry Smocze z okolic The Cavern Drakensberg Resort & Spa, Bergville, gdzie nocowaliśmy. 

 
W 1991 r. bp. Gerard S. Ndlovu sprowadził dwóch Ojców i Brata – Paulinów z Polski. Misjonarzom pomagają 

katechiści. Uczestniczyliśmy we Mszy św. i wysłuchaliśmy homilii w jęz. zulu, wygłoszonej przez polskiego mi-

sjonarza. W klasztorze spotkaliśmy się z o. Ignacym Stankiewiczem OSPPE oraz rodakami. Odwiedziliśmy też 

szpital św. Apolinarego, gdzie 95% to chorzy na AIDS. Zachorowania na HIV/AIDS są poważnym problemem 

wśród Zulusów, bo skracają długość życia, a dzieci zostają bez rodziców. Wśród katolików ten problem jest 

mniejszy, bo katolicka moralność nie dopuszcza stosunków pozamałżeńskich. W Centocow katolicy stanowią 
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70% mieszkańców. Nieprzestrzeganie bożych przykazań zawsze prowadzi do tragedii. Natomiast w prowincji 

KwaZulu-Natal poważnym problemem są gwałty na młodych dziewczętach. Młodzi chłopcy, wiedząc, że choru-

ją na HIV, celowo zarażają młode dziewczyny. Moralność i odpowiedzialność nie są mocną stroną Afrykanów. 

 

Tekst i zdjęcia:  Antoni Winiarski  

Materiał z pielgrzymki katowickiego KIK do południowej Afryki. 

https://www.kik.katowice.opoka.org.pl/old/pierpa1.html 

 

WYBRANE WYDARZENIA 

styczeń – luty 2025 
Ewa Sobieszczańska 

30 grudnia 2024 r.  Państwowa Komisja Wyborcza postanowiła o wykonaniu postanowienia Sądu Najwyższe-

go i przyjęła sprawozdanie finansowe komitetu PiS z wyborów parlamentarnych w 2023 r.  

Za przyjęciem sprawozdania PiS głosowało czterech członków PKW: Sylwester Marciniak, Wojciech Sych, Ar-

kadiusz Pikulik oraz Mirosław Suski; trzech było przeciw: Ryszard Kalisz, Paweł Gieras i Maciej Kliś; dwóch 

wstrzymało się od głosu: Ryszard Balicki i Konrad Składowski. „PKW nie przesądza przy tym, iż Izba Kontroli 

Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych SN jest sądem i nie przesądza o skuteczności orzeczenia" – głosi treść 

przyjętej uchwały.  

1 stycznia 2025 r.  Polska objęła przewodnictwo w Radzie Unii Europejskiej na najbliższe 6 miesięcy. Prioryte-

tem Polski jest bezpieczeństwo w różnych dziedzinach. Ministerstwo Cyfryzacji będzie realizować 4 priorytety 

w zakresie spraw cyfrowych: Cyberbezpieczeństwo, Sztuczna inteligencja i inne technologie cyfrowe, Spójność 

i wdrożenie regulacji cyfrowych, Zewnętrzne relacje cyfrowe. Choć Polska przejęła prezydencję w Radzie UE, 

to nieformalny szczyt unijnych przywódców odbędzie się 3 lutego w Brukseli. 
https://wpolsce24.tv/polska/tusk-nie-zorganizuje-szczytu-ue-w-polsce,11989.  

3 stycznia.  Pod hasłem „Bezpieczeństwo, Europo!” w gmachu Teatru Wielkiego – Opery Narodowej odbyła 

się ceremonia otwarcia polskiej prezydencji w Radzie UE. Głos podczas uroczystości zabrali premier Donald 

Tusk i Przewodniczący RE Antonio Costa. W imieniu Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej w uroczystej wziął 

udział Doradca Wojciech Gerwel. Do Polski nie przyjechała z powodu choroby Przewodnicząca Komisji Euro-

pejskiej Ursula von der Leyen.   
https://www.gov.pl/web/premier/bezpieczenstwo-europo--uroczyste-otwarcie-polskiej-prezydencji-w-radzie-ue 

W Warszawie odbył się  kilkugodzinny protest rolników. Zorganizo-

wało go Porozumienie Organizacji Rolniczych pod hasłem  

„5 x stop”. Rolnicy manifestowali sprzeciw wobec umowy UE — 

Mercosur, Zielonego Ładu, importu z Ukrainy, „niszczenia polskich 

lasów i łowiectwa” oraz „wygaszania polskiej gospodarki”. Demon-

stranci zebrali się o godz. 14:00 przed przedstawicielstwem KE  

w Warszawie. Delegacja  protestujących  weszła  do środka i prze-

kazała przedstawicielom komisji petycję. Następnie uczestnicy de-

monstracji przeszli w pobliże Teatru Wielkiego, gdzie wieczorem 

odbywała się uroczysta inauguracja polskiej prezydencji w Radzie 

Unii Europejskiej. Warszawski ratusz podał, że według szacunków  

w proteście udział wzięło ok. 1,5 tys. osób.  
fot. Marek Kudelski/ Super Express; https://warszawa.eska.pl/protest-rolnikow-w-warszawie-2025-gdzie-i-kiedy-sie-odbedzie-miejsce-

trasa-03-01-aa-1vfu-UYaJ-YAFZ.html 
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6 stycznia. Amerykański Kongres oficjalnie ogłosił Donalda Trumpa zwycięzcą wyborów prezydenckich   

2024 roku, formalnie kończąc proces wyboru prezydenta USA. Zgodnie z wynikami w poszczególnych stanach 

kandydat republikanów otrzymał 312 głosów, zaś Kamala Harris – 226. Ceremonia zaprzysiężenia 47. prezy-

denta Stanów Zjednoczonych odbędzie się 20 stycznia 2025 roku. Prezydent złoży wówczas przysięgę na kon-

stytucję oraz Biblię, a także wygłosi przemówienie inauguracyjne. Kadencja będzie trwała od 20 stycznia 2025 

roku do 20 stycznia 2029 roku. 

8 stycznia. Wzmocnienie ochrony infrastruktury podwodnej na Bałtyku przed aktami sabotażu. 
https://polskieradio24.pl/artykul/3468093,ochrona-infrastruktury-na-dnie-baltyku-do-akcji-wejda-okrety-nato 

9 stycznia.  W Warszawie w południe przed siedzibą 

Polskiej Grupy Energetycznej rozpoczął się protest 

górników i energetyków przeciwko likwidacji elek-

trowni węglowych i w obronie polskiego przemysłu. 

Do protestu zainicjowanego przez NSZZ „Solidar-

ność” przyłączyli się przedstawiciele innych central 

związkowych – OPZZ i Forum Związków Zawodo-

wych. Związkowcy sprzeciwiają się zamykaniu elek-

trowni węglowych, w tym Elektrowni Rybnik, Dolna 

Odra i Łaziska. Protestujący, w liczbie kilku tysięcy, 

przeszli przez centrum Warszawy i złożyli petycje do 

władz Polskiej Grupy Energetycznej, a także do Mini-

sterstwa Aktywów Państwowych.  https://wpolityce.pl/polityka/718051-relacja-wielki-protest-gornikow-w-warszawie 

Ponad 200 zgubionych min przeciwpancernych podróżowało po Polsce przez dwa tygodnie w lipcu ubiegłego 

roku – ujawnili dziennikarze portalu Onet.pl.   

https://wpolityce.pl/polityka/718105-ponad-200-zgubionych-min-podrozowalo-po-polsce-pociagami-pkp    

11 stycznia, sobota. Pod hasłem „Dla Ciebie Nasz Trud Ukochana Ojczyzno” na Jasnej Górze rozpoczęła się 

17. Patriotyczna Pielgrzymka Kibiców.  Kibice najpierw zgromadzili się na Mszy św. w Kaplicy Matki Bożej. Tra-

dycyjnie, podczas Eucharystii odbyło się poświęcenie barw klubowych oraz transparentów, które przynoszą ze 

sobą uczestnicy. Po mszy w Auli o. Kordeckiego odbyło się spotkanie kibiców, w którym uczestniczył Karol 

Nawrocki, szef IPN-u i kandydat na prezydenta RP. 

Adrian Zandberg został ogłoszony kandydatem na prezydenta z ramienia partii Razem. Ugrupowanie w grud-

niu opuściło szeregi koalicyjnego klubu parlamentarnego Lewicy. Polityk będzie walczył między innymi  

ze swoją dawną partyjną koleżanką, Magdaleną Biejat, która jest kandydatką Lewicy. 

13 stycznia.  Od 7 stycznia w południowej części Kalifornii trwają pożary, które objęły obszar o powierzchni 

ponad 150 km kw. i zmusiły do ewakuacji ponad 100 tys. mieszkańców. Faktyczna przyczyna pożarów jest 

nadal badana. Na ogromną skalę zjawiska wpłynęły przede wszystkim susza oraz silne wiatry, które spowo-

dowały niekontrolowane rozprzestrzenianie się ognia. W pożarach zginęły jak dotąd co najmniej 24 osoby, ale 

liczba ofiar może być większa. 

14 stycznia.  Były premier Mateusz Morawiecki we wtorek został wybrany przez aklamację na przewodniczą-

cego partii Europejskich Konserwatystów i Reformatorów (EKR). Kandydaturę Morawieckiego zgłosiła premier 

Włoch Giorgia Meloni, która pełniła tę funkcję od 2020 r. 

Decyzja o wyborze Morawieckiego zapadła w Brukseli na posiedzeniu partii EKR, w skład której wchodzą  

m.in. PiS i ugrupowanie Meloni – Bracia Włosi.   

https://www.pap.pl/aktualnosci/zrodlo-morawiecki-wybrany-przez-aklamacje-na-szefa-partii-ekr  

Marcin Kulasek, dotychczasowy wiceminister aktywów państwowych, został nowym ministrem nauki i szkol-

nictwa wyższego. Jego zastępczynią w resorcie zostanie Karolina Zioło-Pużuk, która zastąpi Macieja Gdulę. 
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Powołanie nowego szefa resortu nauki stało się konieczne po tym, jak 19 grudnia 2024 r. Dariusz Wieczorek 

poinformował o złożeniu rezygnacji z tej funkcji. 

15 stycznia.  Marszałek Sejmu Szymon Hołownia wydał postanowienie ws. zarządzenia wyborów prezydenc-

kich na 18 maja 2025 roku. Dokument został opublikowany w Dzienniku Ustaw i formalnie ruszyła kampania 

wyborcza. 
https://www.sejm.gov.pl/sejm10.nsf/komunikat.xsp?documentId=AD60A5CA767C64DFC1258C130034FEDF&symbol=M_WYDARZENIA_KO

MUNIKAT   

16 stycznia.  Na podstawie decyzji administracji prezydenta Bidena, Polska została objęta restrykcjami w za-

kresie importu najnowocześniejszych chipów tworzonych m.in. przez koncern Nvidia, służących do budowy 

przełomowych rozwiązań, opartych na sztucznej inteligencji.  
https://wolnemedia.net/usa-objely-polske-restrykcjami-w-eksporcie-czipow/  

Rozpoczął się protest głodowy w kopalni „Bogdanka”.  https://www.opzz.org.pl/aktualnosci/branze-i-regiony/2025/i/protest-

glodowy-w-obronie-kopalni-bogdanka 

17 stycznia.  Zostało osiągnięte porozumienie między Izraelem a Hamasem w sprawie uwolnienia zakładni-

ków i zawieszenia broni w Strefie Gazy.  

Trwająca ponad 15 miesięcy wojna w Strefie Gazy wybuchła po ataku Hamasu na południowy Izrael 7 paź-

dziernika 2023 r. Zabito w nim ok. 1200 osób, a 251 porwano.  

Izrael odpowiedział niszczycielskim bombardowaniem, następnie lądową operacją wojskową w Strefie Gazy, 

której deklarowanym celem było zniszczenie Hamasu i uwolnienie zakładników.  

W walkach zginęło ponad 48 tys. mieszkańców Strefy Gazy. Palestyńskie terytorium jest zrujnowane, panuje  

w nim kryzys humanitarny. 

19 stycznia.  Trzy pierwsze zakładniczki uwolnione przez Hamas po 15 miesiącach niewoli wróciły do Izraela. 

W zamian, w ramach umowy o zawieszeniu broni w Strefie Gazy, Izrael ma zwolnić z więzień 90 palestyńskich 

kobiet i nastolatków. 

23 stycznia.  Były premier Mateusz Morawiecki zrzekł się immunitetu poselskiego. O zgodę Sejmu na pocią-

gnięcie Morawieckiego do odpowiedzialności karnej, co wymaga uchylenia immunitetu, wystąpiła Prokuratura 

Krajowa. Jej postępowanie dotyczy przekroczenia uprawnień, którego M. Morawiecki  miał  się  dopuścić  jako 

szef  rządu,  zlecając  Poczcie Polskiej  przygotowanie wyborów w trybie korespondencyjnym. 

24 stycznia.  Sejm uchwalił tzw. ustawę incydentalną, zgodnie z którą o ważności wyboru prezydenta  

w 2025 r. ma orzekać 15 sędziów najstarszych stażem w Sądzie Najwyższym, a nie – jak dotychczas – Izba 

Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych SN. Zgodnie z ustawą o SN kwestię ważności wyboru prezydenta 

rozstrzyga Izba Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych. Jej status jest jednak kwestionowany przez obec-

ne władze. 

25 stycznia.  Szef Biura Bezpieczeństwa Narodowego Jacek Siewiera złożył na ręce prezydenta Andrzeja Dudy 

rezygnację ze sprawowanej funkcji – przekazała Szefowa Kancelarii Prezydenta Małgorzata Paprocka. Powo-

dem tej decyzji mają być plany osobiste ministra. 

Alaksandr Łukaszenka zdobył 87,6 proc. głosów w wyborach prezydenckich na Białorusi – podały białoruskie 

media państwowe, powołując się na wyniki exit poll. Wybory nie są uznawane za demokratyczne przez biało-

ruską opozycję i Zachód. 

27 stycznia.  80. rocznica wyzwolenia obozu Auschwitz-Birkenau i ustanowiony w 2005 r. przez Zgromadzenie 

Ogólne ONZ Międzynarodowy Dzień Pamięci o Ofiarach Holokaustu. 

Główna ceremonia rocznicowa miała miejsce przed historyczną bramą główną byłego obozu Auschwitz II- 

-Birkenau. Uczestniczyło w niej ok. 3 tys. osób, w tym 56 byłych więźniów oraz reprezentanci ponad 60 państw 

i organizacji międzynarodowych, m.in. król Karol III, Prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełenski, Prezydent Nie-
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miec Frank-Walter Steinmeier oraz Kanclerz Olaf Scholz, Prezydent Francji Emmanuel Macron, Premier Kana-

dy Justin Trudeau, a także przewodnicząca Parlamentu Europejskiego Roberta Metsola.  

Niemcy założyli obóz Auschwitz w 1940 roku, aby więzić w nim Polaków. Auschwitz II-Birkenau powstał dwa 

lata później. Stał się miejscem zagłady Żydów – Niemcy zgładzili tu co najmniej 1,1 mln ludzi, w tym około  

1 mln Żydów. Zginęło też ponad 70 tys. Polaków, 21 tys. Romów, 14 tys. sowieckich jeńców wojennych i około 

12 tys. Niemców i Austriaków.  

Obóz wyzwolili 27 stycznia 1945 roku żołnierze 60. Armii I Frontu Ukraińskiego Armii Czerwonej.  

W Krakowie odbyła się międzynarodowa konferencja zorganizowana w 80. rocznicę wyzwolenia niemieckiego 

obozu koncentracyjnego Auschwitz-Birkenau. W wydarzeniu uczestniczyła Minister Edukacji Narodowej Bar-

bara Nowacka. Podczas wystąpienia B. Nowacka powiedziała, że „na terenie okupowanym przez Niemcy pol-

scy naziści zbudowali obozy, które były obozami pracy, a potem stały się obozami masowej zagłady”. Uczest-

nicy konferencji nie usłyszeli sprostowania tych słów.  

Następnego dnia B. Nowacka napisała na portalu X: „Za oczywiste przejęzyczenie przepraszam”.  

Sąd Okręgowy w Warszawie zgodził się na zatrzymanie i przymusowe doprowadzenie byłego ministra spra-

wiedliwości, obecnie posła PiS Zbigniewa Ziobry na posiedzenie sejmowej komisji śledczej ds. Pegasusa. Po-

siedzenie komisji zaplanowano na 31 stycznia. Postanowienie wydała sędzia Anna Ptaszek, o której było już 

głośno w ostatnim czasie – za sprawą niebywałego „szczęścia” w losowaniu. 
https://niezalezna.pl/polityka/bez-niespodzianki-sedzia-ptaszek-zdecydowala-o-zatrzymaniu-i-doprowadzeniu-ziobry-przed-nielegalna-

komisje/536106 

Władze Kolumbii zgodziły się na wszystkie warunki prezydenta Trumpa. Bogota zadeklarowała, że bez ograni-

czeń przyjmie wszystkich nielegalnych imigrantów ze Stanów Zjednoczonych, a nawet wyśle po nich samoloty. 

To efekt zaproponowanych przez prezydenta USA sankcji i wysokich ceł, którymi zagroził w reakcji na zakaz 

lądowania pierwszego transportu z Kolumbijczykami. 

28 stycznia.  Północna Francja walczy ze skutkami intensywnych opadów deszczu. Najtrudniejsza sytuacja 

panuje w okolicach Rennes, stolicy Bretanii – pod wodą znalazły się całe miejscowości. 
https://tvn24.pl/tvnmeteo/swiat/francja-powodz-przyszla-w-srodku-nocy-zabralismy-najpotrzebniejsze-rzeczy-ubrania-kota-st8280761 

Mieszkańcy Toskanii i Ligurii we Włoszech mierzą się z powodzią wskutek obfitych opadów. W ciągu 24 godzin 

w niektórych miejscach spadło 216 litrów wody na metr kwadratowy. Wielka woda wdziera się do miast, po-

wodując poważne zniszczenia. 

30 stycznia.  W Stanach Zjednoczonych samolot pasażerski zderzył się z helikopterem wojskowym i rozbił, 

wpadając do rzeki Potomak w pobliżu lotniska Reagana pod Waszyngtonem. Na pokładzie samolotu były 64 

osoby. Śmigłowcem leciało trzech żołnierzy. Trwa akcja ratunkowa, nie ma nadziei, że ktoś przeżył katastrofę. 

31 stycznia.  Komisja śledcza ds. Pegasusa przyjęła wniosek o 30-dniowy areszt dla byłego ministra sprawie-

dliwości i byłego prokuratora generalnego Zbigniewa Ziobry, który nie pojawił się na przesłuchaniu o godzinie 

10:30, wyznaczonej na rozpoczęcie obrad. Posiedzenie zostało zakończone po nieco ponad kwadransie.  

W tym czasie Z. Ziobro był już w gmachu Sejmu. https://dorzeczy.pl/kraj/685276/wipler-wniosek-o-areszt-dla-ziobry-byl-

przygotowany-z-gory.html 

1 lutego.  Właśnie „tylnymi drzwiami”, obcięto środki na społeczne budownictwo do zaledwie 618 mln zł. To 4 razy 

mniej niż za rządów PiS w 2023! – alarmuje w mediach społecznościowych minister funduszy i polityki regio-

nalnej Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz.  https://www.tysol.pl/a134830-wlasnie-tylnymi-drzwiami-obcieto-srodki-zaskakujace-

wyznanie-minister-funduszy 

3 lutego.  Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej Andrzej Duda dokonał zmian na stanowiskach kierowniczych  

w Biurze Bezpieczeństwa Narodowego oraz Kancelarii Prezydenta RP. 
https://www.prezydent.pl/aktualnosci/nominacje/zmiany-w-kierownictwie,96900 
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5 lutego.  Prezes Trybunału Konstytucyjnego Bogdan Święczkowski poinformował, że złożył zawiadomienie  

o podejrzeniu popełnienia przestępstwa zamachu stanu przez m.in. premiera Donalda Tuska, marszałka Sej-

mu Szymona Hołownię i marszałek Senatu Małgorzatę Kidawę-Błońską.  

– To nie jest zamach stanu polegający na wyprowadzeniu wojska na ulice, jest to pełzający, ustrojowy zamach 

stanu – podkreślił Święczkowski. Śledztwo w tej sprawie wszczął zastępca Prokuratora Generalnego  

prok. Michał Ostrowski.  https://dorzeczy.pl/kraj/686348/swieczkowski-skladam-zawiadomienie-trwa-pelzajacy-zamach-stanu.html 

7 lutego.  Kilka tysięcy związkowców NSZZ „S” i rolników z całego niemal kraju protestuje w Gdańsku przed 

gmachem Europejskiego Centrum Solidarności. Protest ma związek z wizytą w Gdańsku przewodniczącej Ko-

misji Europejskiej Ursuli von der Leyen wraz z kolegium komisarzy UE, którzy w tym samym czasie w budynku 

ECS obradują na wyjazdowym posiedzeniu Komisji Europejskiej z członkami polskiego rządu, z premierem 

Donaldem Tuskiem na czele. Głównymi punktami sprzeciwu związkowców i rolników są wdrażanie Zielonego 

Ładu (podatek ETS) oraz negocjowana umowa handlowa z Mercosurem, które – zdaniem protestujących – 

mogą doprowadzić do kryzysu w polskim rolnictwie.   https://solidarnosc.gda.pl/aktualnosci/protest-solidarnosci-precz-z-

zielonym-ladem-uslyszal-rzad-unii-europejskiej/   

9 lutego.  Bliski współpracownik Donalda 

Trumpa, Elon Musk poinformował, że 

trwają prace nad zamknięciem amerykań-

skiej agencji pomocy zagranicznej USAID. 

Środki należące do agencji zostały zamro-

żone, a jej pracownicy – wysłani na urlopy.  

USAID jest największym darczyńcą na 

świecie. W 2023 r. agencja wydała 72 mld 

dolarów na pomoc międzynarodową, 

obejmującą tak szerokie kwestie jak do-

stęp kobiet do podstawowej ochrony 

zdrowia w strefach konfliktów, dostęp  

do  czystej  wody, zapobieganie i leczenie 

HIV/AIDS, czy działania antykorupcyjne. 

Jednym z odbiorców amerykańskich pie-

niędzy były także media oraz dziennikarze 

na całym świecie. 

Decyzja prezydenta Stanów Zjednoczo-

nych budzi ogromne emocje. Konsekwen-

cje tej decyzji poniosą także organizacje 

pozarządowe działające w Polsce. 
https://dorzeczy.pl/opinie/687838/brak-pieniedzy-z-

usaid-liberalne-media-z-polski-maja-klopoty.html 

fot. YouTube @TelewizjawPolsce24 – zrzut ekranu z 

https://www.youtube.com/watch?v=OT12hpUg2lg 

10 lutego.  „Rok 2025 będzie rokiem pozytywnego przełomu, na który długo czekaliśmy” – tymi słowami Pre-

mier Donald Tusk rozpoczął swoje wystąpienie na Giełdzie Papierów Wartościowych. Razem z Ministrem Fi-

nansów Andrzejem Domańskim zaprezentowali strategię rozwoju Polski na nadchodzący rok. Plan opiera się 

na sześciu filarach: inwestycjach w naukę, transformacji energetycznej, nowoczesnych technologiach, rozwoju 

portów i kolei, dynamicznym rynku kapitałowym oraz wsparciu i współpracy z biznesem. 

Premier zapowiedział, że w tym roku inwestycje w Polsce przekroczą 650 mld zł, a inwestycje w polską kolej 

do roku 2032 sięgną 180 mld zł. 
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„To nie jest żaden przełom. To jest ciągle na szarym końcu Unii Europejskiej” – powiedział w programie „Kon-

trapunkt” ekonomista i były poseł KO Dariusz Rosati. 

11 lutego.  Adam Bodnar zawiesił zastępcę Prokuratora Generalnego Michała Ostrowskiego. Przeciwko decy-

zji protestują dwaj pozostali zastępcy PG.  

Prokuratura Krajowa zarzuca Ostrowskiemu „oczywistą i rażącą obrazę przepisów prawa”, która miała pole-

gać m.in. na wszczęciu i prowadzeniu śledztwa bez rejestracji w systemie ewidencyjnym prokuratury. Chodzi 

o śledztwo ws. możliwości popełnienia przestępstwa zamachu stanu przez m.in. premiera, marszałka Sejmu  

i Senatu, ministrów oraz szefa Rządowego Centrum Legislacyjnego 
https://dorzeczy.pl/opinie/689005/zastepcy-bodnara-protestuja-przeciwko-jego-decyzji.html 

12 lutego. Strajk okupacyjny Poczty Polskiej w Centrali Poczty w Warszawie.  
https://wpolityce.pl/kraj/721332-wladze-poczty-polskiej-zaatakowaly-solidarnosc 

13 lutego.  Na terenie plebanii parafii Matki Boskiej Fatimskiej przy ulicy Kochanowskiego w Kłobucku (woj. 

śląskie) doszło do brutalnego morderstwa 59-letniego księdza Grzegorza Dymka. Morderstwo może mieć  

motyw  rabunkowy. Podczas wieczornej Mszy Św. ksiądz podsumował  dary zebrane w trakcie niedawnej ko-

lędy, wierni poznali przybliżoną kwotę – około 80 tys. złotych. Napastnik to policjant wydalony ze służby.   

W centrum Monachium 24-letni Afgańczyk wjechał samochodem w grupę ok. 1 tys. demonstrantów.  

Był on już znany policji z przestępstw narkotykowych i kradzieży w sklepach. Przyjechał do Niemiec pod ko-

niec 2016 roku. W wyniku zamachu rannych zostało co najmniej 30 osób, niektóre z nich ciężko. 

14 lutego.  Podczas 3-dniowej Monachijskiej Konferencji Bezpieczeństwa wiceprezydent USA J. D. Vance po-

wiedział, że „największym zagrożeniem dla Europy nie jest Rosja czy Chiny, ale zagrożenie od wewnątrz, od-

wrót Europy od niektórych z najbardziej podstawowych wartości”. https://wszystkoconajwazniejsze.pl/bez-poprawek-

tekst-europa-musi-odegrac-wieksza-role-w-ksztaltowaniu-swojej-wlasnej-przyszlosci/ 

Sekretarz obrony USA Pete Hegseth spotkał się w Warszawie z wicepremierem i ministrem obrony narodowej 

Władysławem Kosiniakiem-Kamyszem. Podkreślił on, że USA postrzegają Polskę jako modelowego sojusznika 

w Europie. „Nasze więzi są niezachwiane” - powiedział.  

Szef MON wskazał z kolei, że sojusz Polski z USA nie był nigdy tak silny, jak teraz. 

Prezydent Andrzej Duda przyjął w Pałacu Prezydenckim Sekretarza Obrony Stanów Zjednoczonych Pete’a  

Hegsetha. Szef Pentagonu składa wizytę w państwach europejskich związaną z udziałem w formacie Ramm-

stein i w Monachijskiej Konferencji Bezpieczeństwa. Tylko w Warszawie jego spotkania mają charakter bilate-

ralny. „Wierzę, że w Polsce naprawdę powstanie Fort Trump” – przekazał dziennikarzom Prezydent po wizycie. 
https://ies.lublin.pl/komentarze/grupa-ramstein-przeslanki-utworzenia-i-rola-w-zapewnieniu-zdolnosci-wojskowych-ukrainy-czesc-1/ 

17 lutego.  W  Paryżu został zorganizowany nadzwyczajny szczyt przywódców krajów europejskich z udziałem 

szefów rządów: Polski, Danii, Hiszpanii, Holandii, Niemiec, Włoch oraz Wielkiej Brytanii. W nieformalnym 

szczycie obecny był także prezydent Francji Emmanuel Macron, przewodnicząca Komisji Europejskiej Ursula 

von der Leyen, a także sekretarz generalny NATO Mark Rutte. Polskę reprezentował premier Donald Tusk.  

Nieformalny szczyt państw europejskich w Paryżu był reakcją na Monachijską Konferencję.  

W brazylijskim mieście Rio de Janeiro, na wschodzie kraju, zanotowano 44-stopniowe upały, największe  

w ciągu ostatniej dekady. 

18 lutego.  W Pałacu Prezydenckim odbyło się spotkanie Prezydenta RP ze Specjalnym Wysłannikiem Prezy-

denta Stanów Zjednoczonych ds. Ukrainy i Rosji Keithem Kelloggiem. Głównym tematem rozmów było zakoń-

czenie wojny na Ukrainie. https://www.prezydent.pl/aktualnosci/wydarzenia/spotkanie-andrzeja-dudy-z-keithem-kelloggiem-

plen,97562 

W Rijadzie, stolicy Arabii Saudyjskiej, odbyło się pierwsze od początku wojny w Ukrainie spotkanie delegacji 

wysokiego szczebla USA i Rosji.  https://dziennik.com/rozmowy-usa-rosja-w-rijadzie-strony-zgodzily-sie-w-czterech-kwestiach/  



 

  

 

Wiadomości KSN nr 1-2 (346-347)                                                           

 

 

 

 

 

47 

Władze USA z powodu silnych mrozów wydały ostrzeżenia w 36 stanach. W niektórych rejonach temperatura 

ma spaść nawet do 51 stopni Celsjusza poniżej zera. https://www.pap.pl/aktualnosci/rekordowe-mrozy-w-usa-dziesiatki-

milionow-amerykanow-zagrozonych. 

19  lutego.  Rozpoczęła się trzydniowa konferencja Conservative Political Action Conference (CPAC), corocznej 

największej imprezy politycznej amerykańskiej prawicy, która odbywa się w stanie Maryland pod Waszyngto-

nem. Uczestniczą w niej konserwatywni aktywiści i urzędnicy z całych Stanów Zjednoczonych i delegacje  

z wielu państw. Polskę reprezentują minister spraw zagranicznych Radosław Sikorski i p.o. ambasadora  

w Stanach Zjednoczonych Bogdan Klich. Wśród wielu mówców w pierwszym dniu głos zabrał były premier 

Mateusz Morawiecki.  https://dziennik.com/morawiecki-na-cpac-bez-usa-europa-stanie-sie-wasalem-chinsko-rosyjskiego-tandemu/  

Konserwatywny amerykański instytut Hudson opublikował raport o stanie demokracji w Polsce. Jego autorzy  

oskarżają władze w Polsce o „przekroczenie czerwonej linii” w traktowaniu opozycji. W dokumencie jest też 

mowa o podejściu koalicji rządowej do mediów, zwłaszcza w kontekście bezprawnego przejęcia TVP i Polskie-

go Radia.  
https://niezalezna.pl/polska/amerykanie-opisali-bezprawie-w-polsce-byly-wiceszef-msz-dla-usa-demokracja-jest-najwazniejsza/537743  

22 lutego.  Prezydent Andrzej Duda złożył wizytę w Stanach Zjednoczonych, podczas której spotkał się z ame-

rykańskim przywódcą oraz wziął udział w konferencji CPAC, podczas której przemawiał Donald Trump.  
https://www.prezydent.pl/aktualnosci/wypowiedzi-prezydenta-rp/wywiady/wywiad-prezydenta-dla-telewizji-republika-calosc,97831 

23 lutego.  W Niemczech odbyły się przedterminowe wybory parlamentarne. 
https://www.rmf24.pl/fakty/swiat/news-wybory-w-niemczech-sa-oficjalne-wyniki,nId,7918853#crp_state=1 

24 lutego.  W Pałacu Prezydenckim odbędzie się zwołane przez Prezydenta RP Andrzeja Dudę posiedzenie 

Rady Bezpieczeństwa Narodowego. Na spotkanie zostali zaproszeni przedstawiciele polskiej sceny politycznej. 

Tematem rozmów ma być bezpieczeństwo Polski w kontekście sytuacji międzynarodowej.   

Mija trzecia rocznica pełnoskalowej inwazji Rosji na Ukrainę. Dużo silniejszy agresor zaatakował jednocześnie 

z południa, wschodu i północy.  https://i.pl/trzy-lata-wojny-rosji-z-ukraina-od-fiaska-blitzkriegu-do-pelzajacej-ofensywy-w-

donbasie/ar/c1p2-27289845 

W związku z trzecią rocznicą rosyjskiej napaści na Ukrainę w Kijowie zaplanowano wspólne posiedzenie kole-

gium komisarzy europejskich z ukraińskim rządem pod przewodnictwem szefowej Komisji Europejskiej Ursuli 

von der Leyen i prezydenta Ukrainy Wołodymyra Zełenskiego.  

Do Kijowa przybył przewodniczący Rady Europejskiej Antonio Costa. 

Oczekiwane jest też spotkanie przywódców kilkunastu państw, którzy mają rozmawiać o porozumieniu poko-

jowym i gwarancjach bezpieczeństwa dla Ukrainy.  

Minister finansów A. Domański nie wypłaca PiS należnych pieniędzy na kampanię wyborczą. 
https://www.onet.pl/informacje/onetwiadomosci/pieniadze-dla-pis-minister-finansow-zabral-glos/6k7wdh6,79cfc278 

 

 

 

 



 

 

 

 

„Wiadomošci KSN” Biuletyn Krajowej Sekcji Nauki NSZZ „Solidarność” 

Redaguje zespół: Małgorzata Kaczyńska, Wojciech Pillich, Maria Sapor, Ewa Sobieszczańska, Krzysztof Weiss. 

Korektor: Elżbieta Kniecicka 

Redaktor naczelny: Małgorzata Kaczyńska 

Adres redakcji: Krajowa Sekcja Nauki NSZZ „Solidarność”, ul. Waryńskiego 12, 00-631 WARSZAWA 

Nr konta: Krajowy Sekretariat Nauki i Oświaty, KSN NSZZ „Solidarność" 
92 1020 1068 0000 1102 0000 2733 

tel/fax (0-22) 825 73 63, tel.(0-22) 234 98 78, kom. 0 605 222 296 

e-mail: info.ksn@solidarnosc.org.pl ; strona www: http://www.solidarnosc.org.pl/ksn  

„Wiadomości KSN“ są dostępne on-line na stronie internetowej KSN pod adresem: http://www.solidarnosc.org.pl/ksn 

Redakcja zastrzega sobie prawo do wprowadzenia poprawek, skracania oraz rezygnacji  
z opublikowania pracy bez podania przyczyn. Krajowa Sekcja Nauki NSZZ „Solidarność”  

i Redakcja „Wiadomości KSN” nie ponoszą odpowiedzialności za treść prac i osobiste poglądy  
autorów. Polemika z autorami możliwa jest przez przesłanie listu do Redakcji. 

mailto:info.ksn@solidarnosc.org.pl
http://www.solidarnosc.org.pl/ksn
http://www.solidarnosc.org.pl/ksn

